
to nevýhodným umístěním 
v regálu, nedoplňováním 
jejich zboží nebo přemrš-
těnou obchodní přirážkou. 
Ještě ke všemu mají tu dr-
zost obviňovat dodavatele 
ze zdražování potravin. To 
nejsou jediné nekalé prak-
tiky, se kterými se doda-
vatelé setkávají. Od našich 
členů máme informace, že 
obchodníci dokonce plíživě 
snižují objednávky jejich 

zavedených výrobků ve pro-
spěch privátních značek, 
které si nechávají dodávat 
za co nejnižší cenu. Každá 
nová smlouva znamená dal-
ší slevu, a tedy vyšší marži 
pro obchod, nikoliv nižší 
cenu pro zákazníka. Pokud 
dodavatel na jejich jedno-
stranně nadiktované a nefé-
rové podmínky nepřistoupí, 
jednoduše jej vymění za ji-
nou firmu, která je ochotna 

tyto podmínky přijmout. 
Přitom se může jednat 
i o zahraničního dodavate-
le, nicméně výrobek se stále 
tváří jako domácí produkt 
označený pouze logem pri-
vátní značky. Nemají totiž 
povinnost uvádět název 
konkrétního výrobce, který 
je pro běžného spotřebitele 
jen obtížně zjistitelný,” říká 
prezident Agrární komory 
České republiky Jan Doležal.

Spotřebitelé při vysoké 
infl aci zohledňují v prvé 
řadě cenu

Obchodní řetězce tak zneu-
žívají svého dominantního 
postavení na tuzemském ma-
loobchodním trhu a využívají 
důvěry svých zákazníků, kte-
ří jsou nuceni za současných 
hodnot in lace hledět na cenu 
ještě více než kdykoliv před-
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Obchodní řetězce vytlačují tradiční české značky

Zhruba čtvrtina potravin 
určených k rychlé spotřebě, 
které nabízejí zákazníkům 
velké obchody, má podobu 
privátních značek jednotli-
vých řetězců. Jedná se pře-
devším o mléko a mléčné vý-
robky, maso a uzeniny nebo 
vejce. Obchodní řetězce si 
zpravidla objednají konkrét-
ní výrobek u svého dodava-
tele, od kterého již odebíra-
jí jeho výrobky tradičních 
a pro spotřebitele známých 
českých značek. Diktují si, 
jak má vypadat obal, své po-
žadavky často a rychle mění, 
tlačí na co nejnižší nákupní 
cenu a zároveň si dodáním 
sortimentu do privátní znač-
ky podmiňují odběr značky, 
která patří dodavateli.

Nespravedlivé obchodní 
praktiky

Výrobek označený přísluš-
nou privátní značkou ob-
chodního řetězce pak umístí 

do regálu na dobře viditel-
ném místě, za které si do-
davatelé potravin obvykle 
ještě připlácejí, a nechají si 
od výrobce zaplatit i rekla-
mu v akčním letáku. Znač-
kové výrobky od stejného 
dodavatele, které mají totož-
né složení i hmotnost jako 
ty privátních značek a jsou 
zabalené v tradičním obalu, 
obchodní řetězec ve větši-
ně případů bohužel pro zá-
kazníka znevýhodní tím, že 
uměle navýší jejich prodejní 
cenu. Následkem těchto ne-
spravedlivých obchodních 
praktik dokáží snížit poptáv-
ku po českých potravinách 
zavedených značek a vytlačit 
je na okraj zájmu spotřebi-
telů. 

Diskriminace českých 
výrobků

„Obchodní řetězce dlou-
hodobě diskriminují české 
výrobce potravin, ať už je 

Obchodní řetězce dlouhodobě diskriminují české výrobce potravin, ať už je to nevýhodným umístěním v regálu, nedoplňováním jejich zboží nebo přemrštěnou obchod-
ní přirážkou

Privátní značky jako například Jarmark, 
Pilos či Clever, do kterých si obchodní 
řetězce nechávají zabalit potraviny od růz-
ných dodavatelů, se staly vzhledem k nízké 
ceně velkým lákadlem pro české zákazní-
ky. Ve skutečnosti jimi obchodní řetězce 
diskriminují tradiční výrobky domácích 
producentů, které tak v regálu slouží pou-
ze jako takzvaně předražená stafáž pro 
zlepšení prodejů potravin jejich privátních 
značek. Agrární komora České republiky 
se proto obrátila na Úřad pro ochranu hos-
podářské soutěže.

S moukou to umíme
MLÝN HERBER spol. s r.o., Mlynářská 1/215, 747 73 Opava-Vávrovice, +420/553 780 509, herber@mlynherber.cz 

www.mlynherber.cz
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tím. „Spotřebitelé při nákupu 
základních potravin v sou-
časné době zohledňují v prvé 
řadě cenu, a preferují tak po-
traviny prodávané pod pri-
vátní značkou. Přitom si ne-
uvědomují, že se mohou stát 

pouze oběťmi klamavé ob-
chodní politiky zahraničních 
obchodních řetězců a v dobré 
víře si domů odnesou potra-
vinu tvářící se jako českých 
produkt, na který se zvykli 
a který jim vyhovuje, přičemž 
se ve skutečnosti může jednat 
o zahraniční výrobek pochyb-

ných kvalitativních vlastností. 
Kdo tady pak koho drží pod 
krkem?“ uvádí Doležal. 

Obchodníci mohou těmito 
praktikami zcela ovládnout 
domácí výrobu potravin a vy-
tlačit tak z trhu zavedené 
české značky, které tuzemské 

irmy budovaly dlouhá léta. 
11 obchodních řetězců ovlá-
dá 75 procent domácího ma-
loobchodu, určují ceny po-
travin pro zákazníky a mají 
obrovskou vyjednávací sílu 
vůči svým dodavatelům, kte-
ří jsou v obavě z ukončení 
spolupráce ochotni přistou-

pit na nevýhodné podmín-
ky. Agrární komora České 
republiky se proto obrátila 
na Úřad pro ochranu hos-
podářské soutěže se žádostí 
o prověření situace. „Věří-
me v nezávislost Úřadu pro 
ochranu hospodářské soutě-
že, jehož hlavním posláním 

by měla být ochrana rovných 
podmínek na domácím trhu 
pro všechny subjekty a jsme 
k dispozici pro doplnění po-
drobností,” dodává prezident 
Agrární komory České re-
publiky Doležal.

Barbora Pánková
tisková mluvčí AK ČR

PUBLICISTIKA

Obchodní řetězce vytlačují tradiční české značky
pokračování ze str. 23

Lze bez absurdit uživit 8 miliard lidí 
na planetě Země?

První, kdo si uvědomil růst 
obyvatelstva, zboží a služeb 
na Zemi a všechno, co s tím 
souvisí, byl jeden ze zaklada-
telů politické ekonomie, pas-
tor Thomas Robert Malthus.

V roce 1798 napsal kni-
hu s názvem "Esej o princi-
pu populace", která se stala 
inspirací pro teorii o “Zlaté 
miliardě” od Nicholase Roe-
gena.Dnes víme, že populační 
růst roste až výbušně.V roce 
1972 bylo toto téma popula-
rizováno další "esejí" nebo 
chcete-li studií s názvem"The 
Limits to Growth" (Meze růs-
tu) od Římského klubu. Stu-
die říká, že pokud se nepři-
stoupí k ovládání porodnosti 
a úmrtnosti, tedy ke kontrole 
růstu populace a průmyslu, 
hrozí vyčerpání přírodních 
zdrojů a zhroucení hospo-
dářství. Omezení porodnosti 

zejména v chudých zemích se 
moc nedaří a boj o potraviny 
je na stole a tak se řeší jak 
nahradit stravu nám lidem 
dosud běžně dostupnou čás-
tečně jinou. 

Boj o potraviny začal

Ke slovu se ale nedostávají 
odborníci,ale demagogové 
a ti v první fázi „ozdravného 
procesu“ vyhlásili boj pro-
ti uhlíku,kdy v lidském těle 
tvoří uhlík spolu s kyslíkem, 
vodíkem a dusíkem asi 96 % 
základních chemických prv-
ků. Naše existence na plane-
tě a v celém vesmíru je tedy 
založena právě na uhlíku.
Takže vyhlášení války uhlí-
ku znamená vyhlášení války 
samotnému životu. Při dý-
chání vylučujeme oxid uh-
ličitý (CO2), který však mu-

síme nyní redukovat. Oxid 
uhličitý (CO2) je ale jednou 
z klíčových látek potřebných 
k fotosyntéze rostlin. Díky 
fotosyntéze rostlin a sluneč-
ní energii dochází k uvolnění 
kyslíku do vzduchu z oxidu 
uhličitého, který pro změnu 
dýcháme my. NASA pořizuje 
od roku 2000 až čtyři snímky 
z každého místa na Zemi kaž-
dý den. Za posledních 20 let 
data odhalila zvětšení listové 
plochy na planetě o 5%, což 
odpovídá rozloze deštných 
pralesů v Amazonii. Říká nám 
to, že díky CO2 z fosilních pa-
liv je naše planeta zelenější 
a země na to reaguje tak, že 
přebytečný uhlík ukládá zpět 
do kořenů. Ve skutečnosti je 
"skleníkový efekt" jako pří-
čina globálního oteplování 
pouze hypotézou a oteplo-
vání dle vědeckých dlouho-

dobých důkazů NASA přičítá 
vychýlení osy mezi planetami 
Země a Slunce,což se podle 
jejich výzkumů děje po stati-
síce let opakovaně. Zkoumaly 
se i vzorky ledu v Antarktidě 
, ukazují dramatické změny 
teploty na planetě v průběhu 
času. Na tyto teplotní výkyvy, 
nebo jinými slovy na přiroze-
né klimatické změny nemohl 
mít člověk žádný vliv.

A tak po skončení doby 
ledové před zhruba 12 000 
roky zase teplota postupně 
narůstá.

U boje s uhlíkem se dnes 
ale nezůstává a další na řadě 
je dusík , který by naše elity 
chtěly redukovat. V atmosfé-
ře tvoří dusík 78 -79 %. V létě 
roku 1909 představil němec-
ký chemik Fritz Haber, oceně-
ný Nobelovou cenou, jak z at-
mosférického dusíku (N2) 
vyrobit amoniak a následně 
z něj močovinu pomocí oxi-
du uhličitého. Díky tomuto 
hnojivu se změnila produkce 
potravin na planetě. Jeden 
zdroj tvrdí, že bez dusíka-
tých hnojiv bychom dokázali 
udržet jen asi třetinu součas-
né světové populace. Druhý 
zdroj říká, že bez dusíkatých 
hnojiv bychom se museli spo-
léhat na organickou výrobu 
hnojiv, což by znamenalo 
zhruba poloviční produkci. 
Jinými slovy, močovina je 
také odpadním produktem 
savců a obojživelníků, a proto 
se v takovém případě jedná 
o přírodní hnojivo pro rost-
liny. Pokud však použijeme 
pouze toto přírodní hnojivo 
a omezíme přísun dusíku 
vyrobeného chemickou ces-
tou rostlinám, znamená to, 
že nebudeme schopni uživit 
minimálně 4 miliardy lidí. 
Redukce CO2 je zaměřena 
především na průmysl a ovlá-
dání populace, zato redukce 
dusíku je přímý útok na po-
pulaci jako takovou.

Červ je jasná volba pro 
nasycený lidí

Je zajímavé jak moderní svět 
prahne po bio produktech. 
Bio produkt je potravina zís-

kaná pomocí zemědělských 
praktik, které zahrnují pou-
žití přírodních hnojiv a vy-
loučení použití pesticidů 
a herbicidů. V 18. století se 
potraviny vyráběly přes-
ně podle těchto požadavků 
a průměrný výnos obilí byl 
1000 kg/ha. Dnes je hektaro-
vý výnos zhruba 6000 kg/ha.

S tím velmi úzce souvisí 
produkce masa. Abyste do-
sáhli přírůstku 1 kg masa, 
potřebujete u kuřecího masa 
2,5 kg obilovin, u vepřové-
ho 4,5 kg a u hovězího 7 kg 
obilovin. U moučných červů 
je potřeba 1,5 kg obilovin 
na 1 kg přírůstku.

Abychom mohli vyrábět 
levné obiloviny, musíme po-
užívat dusíkatá hnojiva, která 
vyžadují plyn ve výrobním 
procesu. Nicméně elita se 
domnívá, že takový postup 
je plýtvání přírodními zdro-
ji. Pro elitu není problém, že 
cena produktu se bude od-
víjet od výnosů pouze 1000 
kg/ha. Výroba masa byla 
označena za zátěž pro životní 
prostředí a protein z červů je 
představován jako plnohod-
notná ekologická a ekono-
mická náhrada masa.

Na výrobu masa se ne-
pohlíží jako na klíčový člá-
nek výživy člověka, ale jako 
na způsob efektivního sní-
žení potřeby plynu. Z eko-
nomického hlediska je červ 
jasnou volbou.

Ti, kteří o to nemají zájem, 
nemají na naší planetě mís-
to. Tato logika naznačuje, že 
polovina lidstva může být 
ohrožena hladem. Nikoho 
nezajímá, že červi nejsou pro 
člověka stravitelní. Sama eli-
ta uznává, že červi jako potra-
vinová náhrada není řešení 
v celém spektru navazujících 
produktů, proto představili 
další udržitelné řešení v po-
době umělého masa vyrábě-
ného v nerezových tancích. 
Všechna tato takzvaná udr-
žitelná řešení jsou postavena 
na redukci nákladů, redukci 
spotřeby, redukci potřeby 
přírodních zdrojů a bohužel 
redukci populace.

Potravinová soběstačnost 
a co s ní souvisí

Především všichni lidé musí 
mít dostatečně cenově do-
stupný přístup ke kvalitním 
a živinami bohatým potra-
vinám, které nejsou závislé 
na tržní spotřebě. Tyto po-
traviny musí být dostupné 
v regionu i při uzavření hra-
nic po jakoukoli dobu a musí 
odolat i případným sankcím 
(ekonomickým, zdravotním,-
vojenským atd). Množství 
potravin by mělo být odvo-
zeno ne od reálné spotřeby, 
ale od individuálních potřeb 
a denní energetické potřeby, 
která by měla být v rozmezí 
2 400–2 700 kcal pro zdravé 
muže, 2 200–2 400 kcal pro 
zdravé ženy a 2 000–2 200 
kcal pro děti a seniory. Vše 
nad tyto hodnoty by mělo být 
řazeno jako neregulovaná 
a nedotovaná nadspotřeba. 
Spotřeba je ten faktor který 
nejvíce ovlivňují životní pro-
středí a přírodní zdroje.

Ochrana životního prostředí 
má přirozeně smysl, a to ze-
jména v době kdy jsou k dispo-
zici technologie, které mohou 
přispět k lepšímu životnímu 
stylu a zároveň k vyšší ochra-
ně planety. Vyvážený stav mezi 
životním prostředím, hospo-
dářstvím a potřebami člověka 
je však nezbytnou podmínkou, 
abychom nevytvářeli ještě 
větší problémy. Zneužívání 
ochrany životního prostředí 
proti člověku je ale neakcep-
tovatelné. Chránit bychom 
měli především člověka, vodu 
a vzduch. Bez vody jsme 
schopni přežít jen několik 
dní a bez vzduchu jen několik 
minut. Nemůžeme dopustit, 
aby se vzduch stal obchodo-
vatelným produktem a aby 
bylo vnímáno dýchání člověka 
a stejně tak zvířat , jako zdroj 
znečištění planety. Těchto ab-
surdit je nutné se vyvarovat 
a k tomu spějí i vysvětlení od-
borníků. Jako příklad jsme si 
tentokrát vybrali právě hmyzí 
moučku, jíž by se měly do roku 
2030 nahrazovat až ze 30% ži-
vočišné proteiny.

Eugenie Línková

V životě platí, že důležitá je při určitém rozhodnutí, ne-li příkazu, 
jeho příčina. Proč tomu tak je. A to je případ jak u válek, tak u někdy 
dost zásadních změn ordinovaných nám živým bytostem lidmi, kteří 
se staví do pozice řídících orgánů. Ti chtějí určovat co má být a podle 
nich i bude. Naše společnost se dostala do bodu, kdy přestáváme 
rozumět okolnímu světu a zejména těm tak zvaným novým výzvám. 
Jednou z nich je rasantní změna jídelníčku lidí. Důvod je jasný, počí-
nající přelidněnost planety Země a ubývající zdroje stravy. Zatímco 
před 10 000 lety žily na planetě pouze 4 miliony lidí. V době Krista 
zde bylo přibližně 200 milionů obyvatel. Průmyslová revoluce, dato-
vaná do 17. století, nám dala nové možnosti a odstranila překážky, 
čímž nastartovala rozvoj. Díky levné energii začala populace rychle 
růst a na začátku 19. století byla překonána mýtická hranice jedné 
miliardy obyvatel. A najednou došlo k velkému růstu populace, kdy 
se v současnosti blížíme k hranici 8 miliard lidí na planetě.

Všimněme si, jaké jsou emise ze zemědělství a pak teprve mu dávejme z pozice Green Dealu různé příkazy o útlumu, třeba i u množ-
ství skotu, co tak podle zelených ničí planetu metanem.

Sama elita uznává, že červi jako potravinová náhrada není řešení v celém spektru navazujících produktů, proto představili další 
udržitelné řešení v podobě umělého masa vyráběného v nerezových tancích. 
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Organizační výbor si připra-
vil skutečně pestrou paletu 
sleženou ze střípků historie 
českého národa, skvělých 
hudebních vystoupení, gast-
ronomie, vín a charity. Úvod 
slavnosti proběhl v zámecké 
kavárně v duchu welcome 
drinku frizzante Vinařství 
Vajbar a kanapek. 

Ulicemi Mělníka prošel 
grandiózní, více než stopa-
desátihlavý průvod vedený 
historickými rytíři a hudeb-
níky do kostela svatého Petra 
a Pavla. Úvodem zazněl var-
hanní koncert Prof. Michala 
Novenko – „Okolo vinařské-
ho světa“. Vrcholem slavnosti 
bylo předání meče – osobní-
ho daru prvního prokonzula 
Eques OKT Petra Marcinčáka 
nově vzniklému Legátu Bo-
hemia. 

Po prohlídce zámku přiví-
tal v koncertním sále hosty 
osobně Jiří Jan Lobkowicz 
a pozval je na hudební vy-
stoupení kvarteta cellistů 
Cello Republic, které za-
hrálo známé melodie z růz-
ných období – od Šavlového 
tance, přes Montiho čardáš 
až po Bohemian Rhapsody. 
Následovala ochutnávka vín 
Chateau Mělník ve sklepích 
ze 14.století.

Celý večer pak strávili rytí-
ři vína a jejich hosté v prosto-
rách zámeckého restaurantu 
a na terasách nad řekou. Byl 
tu připraven bohatý raut, 
který doplnila velká prezen-
tace vín českých vinařů. Jako 

hosté vystoupili i dovozci vín 
z Portugalska, Chile a Španěl-
ska. Hosty potěšily i míchané 
nápoje z Alkohol.cz a řemesl-
né pivo z mělnického pivova-
ru Němý medvěd. 

Vrcholem večera byla 
charitativní tombola, jejíž 
výtěžek přes 60 tisíc korun 
byl věnován postiženému 
klučinovi, mělnickému čtyř-
letému Patrikovi, který pře-
vzala jeho maminka a bude 
použit na velmi potřebnou 
ergoterapii.

A co na to hlavní osoba ve-
čera Branko Černý? „Moc dě-

kuji všem, kteří si koupili líst-
ky do tomboly a přispěli tak 
Patrikovi i dárcům věcných 
cen. A ještě více děkuji všem, 
kteří pomohli s organizací 
takto náročné akce. Největší 
díky patří Ctiradu Mikešo-

vi, Ludvíku Šaldovi, Tomáši 
Matějovskému a manželům 
Weitoschovým. A i když se 
někdo něco trochu nepoved-
lo, doufáme, že se za rok opět 
uvidíme“. 

Eugenie Línková

ZPRAVODAJSTVÍ

Synonymum pro 
argentinské víno

Malbec je modrá odrůda 
hroznů používaná při výrobě 
červeného vína i rosé. Pochá-
zí původně z francouzského 
Bordeaux, kde však byla poz-
ději nahrazena Merlotem. 
Ve Francii ji dnes najdeme 
ve větším množství pouze 
v oblasti Cahors, kde se z ní 
vyrábí tamní slavná „černá 
vína“. Malbec se však postu-
pem času rozšířil do dalších 
vinařských zemí. Novým do-
movem se mu stala Argentina 
a je dnes v podstatě synony-
mem pro argentinské víno. 

Víno má inkoustově čer-
veno ialovou barvu. Ve vůni 
poznáte červené ovoce a i-
alky, v chuti vás budou bavit 
tóny krásně vyzrálého ovoce 
zejména višní. Další příchutě, 
ať už čokolády, kávy, kouře 

nebo vanilky se 
do chutě vína 
dostanou zráním 
v barikových su-
dech. Struktura 
vína je středně 
plná se sameto-
vými třísly, takže 
i když se nejed-
ná o lehké víno, lehce se pije. 
Díky silné struktuře a robust-
ním taninům je Malbec přiro-
zeně vhodným partnerem pro 
šťavnaté steaky, nejlépe z ar-
gentinského hovězího masa. 

Historie sahající 
do poloviny 19. století

Historie argentinského Mal-
becu sahá do roku 1852, 
kdy Domingo Faustino Sar-
miento, který byl klíčovou 
osobou na argentinské poli-
tické scéně, najal prominent-
ního francouzského agrono-

ma Michela Aimé Pougeta, 
aby vedl statek Quinta Nor-
mal de Mendoza. Pouget při-
jel do Mendozy v roce 1853 
ve věku 32 let a ujal se ve-
dení statku. Z Francie si s se-
bou přivezl rostliny, semena 
a různé odrůdy vinné révy, 
jako Cabernet Sauvignon, 
Pinot Noir a Malbec. Statek 
byl založen spolu se země-
dělskou školou na základě 
návrhu zákona, který dne 17. 
dubna 1853 předložil záko-
nodárnému sboru provincie 
Mendoza guvernér regionu 
Padro Pascual Segura. 

Zatímco v roce 1863 byly 
francouzské vinice tvrdě za-
saženy phylloxerou a v roce 
1956 katastrofálními mrazy, 
které téměř zničily všechny 
tamní vinice Malbecu, v Ar-
gentině se této odrůdě mimo-
řádně dařilo a daří. 

V dnešní době lze na Mal-
bec narazit prakticky ve všech 
hlavních vinařských regio-
nech Argentiny, ale nejvíc 
dominuje v Mendoze. V roce 
1993 bylo v Argentině vysa-
zeno necelých 10 tisíc hekta-
rů Malbecu, dnes je to něco 
kolem 40 tisíc hektarů z cel-
kových 225 tisíc hektarů vi-
nic v zemi. Vína z vysokohor-
ských vinic dozrávají ve výšce 
až 1500 metrů nad mořem.

Slavilo se i v Praze

Za účasti argentinského vel-
vyslance Roberto A. Sala ia 
se v restauraci Gran Fierra 
v Myslíkově ulici uskutečnila 
degustace vybraných argen-
tinských Malbeců. Na akci 
bylo možno poznat nuance 
Malbeců různých terroir v Ar-
gentině a ocenit to nejlepší 
od vinařů z prestižních argen-
tinských vinařství jako jsou 
Rutini Wines, Salentein, Colo-
mé, Pyros. Amalaya, Bodegas 
Callia v doprovodu tradiční 
argentinské kuchyně. 

Bohumil Brejžek

Světový den Malbecu se slavil i v Česku
Potřinácté v historii se v pondě-
lí 17. dubna slavil Světový den 
Malbecu – „Malbec World Day“ 
pořádaný argentinskou asociací 
vinařů „Wines of Argentina“ na po-
čest nejslavnější odrůdy své země. 
V rámci oslav se konaly různé 
doprovodné akce ve významných 
městech Ameriky, Asie a Evropy, 
přičemž stranou nezůstala ani Pra-
ha a další města České republiky.

První rytířská slavnost v Mělníku
První sobota po Velikonocích se stala vel-
kým svátkem rytířů vína a hlavně Legátu 
Bohemia. Ten totiž uspořádal historicky 
první rytířskou slavnost v zemích čes-
kých, a to přímo na knížecím zámku Jiřího 
Lobkowicze v Mělníku. 

Editorial

Zelený bumerang

Chránit planetu země 
je na místě a její životní 
prostředí včetně lóry 
a fauny je povinností ka-
ždého z nás. Ne všichni si 
to ale berou k srdci a ne 
všichni se snaží pomoci 
s potřebnou odborností 
a přístupem na úrovni. 
Fráze a výkřiky různých 
aktivistů jsou navíc často kontraproduktivní a tak jen 
cíleně napadat třeba skot, že ničí planetu a její životní 
prostředí metanem vyměšovaným při vypouštění ply-
nů z dutiny břišní je přehnané. V takových případech 
se tito „osvícenci“ zaštiťují Green Dealem, aniž k němu 
přistupují s potřebnou odborností a základní vzdělání 
v tomto případě opravdu nestačí. Navíc je jasně dokáza-
né a nedávno tuto zprávu opakovaně zveřejnila světově 
uznávaná organizace NASA, že změny klimatu jedno-
značně po statisíciletí má na svědomí vychylování osy 
mezi planetami Slunce a Země. 

My se v tomto případě bavíme nejen o oteplování co 
nyní způsobuje i nepříjemné tání ledovců, ale i o znečis-
ťování výfuky aut a spalinami z mnoha strojírenských 
závodů a samozřejmě jsou to i plasty. Ty hromadně 
znečisťují vlivem lidské nevšímavosti a až barbarství 
mořské zálivy,pouště a přírodu co se tak stává odkladi-
štěm plastů ve velkém. Pak je to ale doslova lidské bar-
barství, co v zájmu peněz a bohatnutí ochotně působí 
škody s obrovským dopadem. Byli jsme svědky dosud 
nespeci ikovaného zničení plynovodů Nord Stream 1 
a 2, není zatím jasně prokázáno, kdo tuto katastrofu zá-
měrně způsobil a jen tušíme proč. Do vzduchu ale unik-
lo takové množství metanu, že krávy na celém světě jej 
nestačí vypustit do vzduchu ani za několik let. Přitom 
v Nizozemsku, kde agrární sektor žije především z mlé-
ka produkovaného tisícihlavými stády krav se tamní 
jedna vládní frakce rozhodla o prudké početní sníže-
ní stavu skotu. Farmáři by ve velkém začali krachovat 
a jejich cenný vývozní artikl sýry mnoha chutí by došly 
zániku. Vše se navíc dělo samozřejmě se zaklínadlem 
Green Dealu. A tak jsme vloni byli svědky obrovských 
demonstrací tamních farmářů, kteří bránili nejen své 
živitelky ,ale zabojovali proti nesmyslným rozhodnutím 
nepodloženým skutečnými odbornými studiemi. Bouře 
ale nestačily a tak jednoduše založili stranu, a ta pora-
zila začátkem března ve volbách do krajských zastupi-
telstev v Nizozemsku všechny zavedené partaje, včetně 
strany premiéra Marka Rutteho, a skončila jako první. 
Nová strana je známá pod zkratkou BBB (BoerBurger 
Beweging, v překladu Hnutí farmář-občan), kterou dalo 
dohromady rozhodnutí Rutteho vlády radikálně omezit 
ještě do konce tohoto desetiletí oxidy dusíku a amoniak. 
Ty vypouštějí do ovzduší a půdy nizozemské farmy zně-
lo z vládní strany a od premiéra. V zemi rozlohou menší 
než Česko se chovají miliony krav a prasat a intenzivně 
se hnojí. Nizozemsko je po USA druhým největším vý-
vozcem zemědělského zboží na světě. Země se v minu-
losti několikrát stala inkubátorem trendů, které se pak 
rozšířily do ostatních států v Evropě. Analytici proto 
upozorňují, že by zastánci Green Dealu, tedy dohody 
o omezení zplodin v celé EU do roku 2030, měli zpozor-
nět. Podobně jako nizozemští farmáři protestovali proti 
Green Dealu také němečtí, francouzští a naposledy před 
čtyřmi týdny belgičtí zemědělci. Evropská klimatická 
politika byla na jejich demonstracích rámována jako no-
vodobá tyranie a živobytí farmářů jako její oběti. V Ev-
ropě se začíná formovat zelený bumerang. Řadu vlád by 
to mohlo narušit, zejména pokud jsou to koalice, tvrdí 
analytici.

 Naší vládě se podařilo během předsednictví nahlo-
dat předsevzetí za velmi krátkou dobu odstranit z ev-
ropských silnic auta na spalovací motory a nahradit je 
elektromobily. Jak z denních zpráv víme, tento útlum 
automobilového průmyslu je odročen na mnoho let 
a tak se vraťme zpět k agrárnímu sektoru, jehož dění má 
Green Deal ovlivňovat primárně. Začalo se zabíjením 
krav, snížit se mají i stavy prasat a zřejmě i drůbeže a až 
30% proteinů živočišného původu mají lidé konzumo-
vat napříště prostřednictvím moučky z hmyzu. O tom se 
naopak zatím mlčí,ač směrnice EU z ledna říká jasně, že 
do roku 2035 budou lidé nahrazovat živočišnou bílkovi-
nu z 30% hmyzím proteinem,neboli moučkou z cvrčků 
a dalšího hmyzu. Co na to říkají odborníci už nechme 
na nich a v čísle je k tomu jasné stanovisko.

  Eugenie Línková
šéfredaktorka 

Argentický velvyslanec J.E. Roberto A. Salafi a

Vyvrcholení slavnosti v chármu páně v Mělníku

Rytířa vína na povelikonoční slavnosti v Mělníku



26 DUBEN 2/2023 Potravinářský obzorBRAMBORÁŘSTVÍ26 DUBEN 2/2023 PottraravivinánářsřskýPP obzorBRAMBORÁŘSTVÍ

Brambory jako moderní zdravá potravina

Není proto žádným tajem-
stvím, že kongresu Česká 
brambora v gastronomii, 
který se koná ve čtvrtek, 4. 
května 2023 od 9:00 v O2 
Universum Praha, v kongre-
sovém sále C., nebude mezi 
experty chybět ani ředitel 
Medipo Agras ing. Vlastimil 
Rasocha . Cílem kongresu or-
ganizovaném na popud spo-
lečnosti Makro a to v rámci 
projektu České pole je uká-
zat bramboru jako tradiční 
českou, zdravou, výhodnou 
a v neposlední řadě chutnou 
surovinu, která má své místo 
v tuzemské kultuře stravo-
vání. Některá fakta k zejmé-
na vysoké nutriční hodnotě 
brambor předeslala pro náš 
magazín Ing.Zuzana Havlíč-
ková , z irmy Medipo Agras.

Brambory jsou všestranné 
a jsou důležitou součástí 
téměř každé světové 
kuchyně
„Brambory jsou většinou po-
važovány za běžnou přílohu, 
která zapadá do tradičního 
jídelníčku. Nutričně nejbo-
hatší jsou tradiční brambory 
vařené ve slupce a v páře, ale 
hojně zastoupeny jsou také 
další úpravy jako šťouchané 
brambory, kaše, pečené, gri-
lované, nebo smažené ve for-
mě hranolků či chipsů. Ale 
jelikož je to velmi zajímavá 
a všestranná potravina, tak 
jsou stále připravovány také 
nové pokrmy z brambor,“ří-
ká Zuzana Havlíčková z irmy 
Medipo Agras

Hitem posledních let jsou 
malé tzv. baby brambory, 
někdy nazývané také jako 
zámecké brambory nebo 
granaille, které jsou obvykle 
pečené a konzumované i se 
slupkou a zachovávají si tak 
více nutričních látek včetně 
vitaminu C, vlákniny, draslíku 
a dalších minerálních látek. 
Další zajímavou přílohou, 
která si nachází místo i v čes-
ké kuchyni jsou tzv. gratino-
vané brambory, které pochá-
zejí z francouzské kuchyně. 

Brambory jsou potravina, 
která se skvěle hodí 
do zdravého životního 
stylu
Brambory jsou výborným 
zdrojem širokého spektra 
antioxidačních látek, kte-
ré posilují imunitní systém 
a působí preventivně před 
civilizačními chorobami jako 
jsou rakovina, kardiovasku-
lární onemocnění, diabetes 
2. typu nebo mrtvice. Bram-
bory vynikají především vy-
sokým obsahem vitaminu C. 
Jednou porcí vařených bram-
bor lze pokrýt asi 25 % den-
ní potřeby tohoto vitaminu. 

Dalšími antioxidanty jsou ka-
rotenoidy, které dávají bram-
borám jejich typickou žlutou 
barvu, široké spektrum feno-
lických látek, nebo vitaminy 
B6 a E, které posilují imunit-
ní systém. Svým nutričním 
složením tak brambory mo-
hou konkurovat všem běž-
ným přílohám jako jsou rýže, 
těstoviny, knedlíky nebo 
chléb, a navíc mají brambory 
nižší kalorickou hodnotu než 
ostatní běžné přílohy. Bram-
bory neobsahují žádný tuk 
a jsou vhodné i pro diabetiky. 

„Brambory jsou také zdro-
jem draslíku, hořčíku, železa 
nebo zinku. Brambory obsa-
hují dokonce více draslíku 
než banány či avokádo, které 
jsou obvykle spojovány s vy-
sokým obsahem draslíku. 
Navíc mají nízký obsah so-
díku a pomáhají tak snižo-
vat krevní tlak,“ upozorňuje 
dál na nutriční a zdravotní 
přednosti brambor Zuzana 
Havlíčková .

Brambory dokážou 
nejlépe zasytit a pomáhají 
tak udržovat tělesnou 
hmotnost
Brambory někdy bývají 
označovány jako škodlivé 

kvůli jejich vysokému obsa-
hu škrobu, avšak škrob je dů-
ležitý zdroj energie a pokud 
jsou brambory po uvaření 
zchlazeny a následně konzu-
movány, dochází k přeměně 
části škrobu na tzv. rezistent-
ní škrob, který není stráven 
ve střevech, ale který v těle 
funguje jako vláknina a po-
siluje zdraví střev. „Ve vě-
deckých výzkumech bylo 
navíc v posledních letech 
zjištěno, že po konzumaci 
brambor se lidé cítí nejdelší 
dobu zasycení v porovnání 
s ostatními běžnými potravi-
nami. Je to zejména díky ob-
sahu vlákniny, rezistentního 
škrobu a vysokému obsahu 
vody. To je velmi výhodné 
pro udržování tělesné hmot-
nosti a hubnutí“, zdůrazňují 
zástupci rodinné irmy Raso-
chových z Medipo Agras , kde 
Zuzana Havlíčková se specia-
lizovala zejména na nutriční 
vlastnosti jednotlivých od-
růd brambor.

Celkový nutriční význam 
brambor je vysoký navíc 
i díky jejich celoroční 
konzumaci
Díky relativně jednoduchému 
skladování jsou brambory 
celoroční součástí jídelníčku, 
a proto jsou významnějším 

zdrojem vitaminu C než třeba 
citrony či mandarinky, které 
jsou pouze sezónní. Brambo-
ry obsahují sice relativně níz-
ký obsah bílkovin, ale jejich 
kvalita je velmi vysoká a blíží 
se kvalitě vaječného bílku. 
Zajímavé je, že celkový pří-
jem bílkovin je vyšší z bram-

bor než z luštěnin, protože 
ročně se v ČR zkonzumuje 
asi 70 kg brambor na osobu 
a rok, zatímco luštěnin je to 
pouze 3,6 kg na osobu a rok. 
Brambory jsou z nutričního 
hlediska velmi kvalitní a ne-
zastupitelná potravina. 

Eugenie Línková

Brambory jsou velmi různorodá a vše-
stranná potravina bohatá na vitamin C, 
draslík a další antioxidanty. Brambory po-
cházejí z jihoamerických And a do Evropy 
byly dovezeny v 16. století, ale v Čechách 
se začaly ve velkém pěstovat až koncem 
18. století. V porovnání s  produkcí pšeni-
ce je to velmi mladá potravina pěstovaná 
na našem území. Nyní mají brambory již 
nezastupitelnou pozici v našem jídelníč-
ku. Produkci brambor , zpracování a  po-
suzování jejich vysoké nutriční hodnoty 
se po řadu let věnuje rodina Rasochových 
z irmy MEDIPO AGRAS H.B., spol. s r.o. 
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Restauratéři vítají 
dobrý nápad MAKRA

„O návrat tradičních pro-
duktů českého zemědělství 
na tuzemská pole dlouhodo-
bě usilujeme v rámci Inicia-
tivy ČESKÉ POLE. Pěstování 
křenu v Česku bohužel pře-
rušila kolektivizace za so-
cialismu, teď o něj zájem 
znovu roste. V posledních 
dvaceti letech jsme se stali 
závislí na jeho dovozu ze za-
hraničí. Proto jsme navázali 
spolupráci s Jiřím Šafářem 
z farmy Český chřest, který 
se začal věnovat i pěstování 
křenu. Jeho snaha nám dává 
obrovský smysl. Pro letoš-
ní rok jsme odkoupili celou 
jeho úrodu. Očekáváme, že 
do projede půjde šest až 
osm tun křenu,“ uvádí Jan 
Jindra, vedoucí nákupu čer-
stvých potravin makro ČR.

„Iniciativy, které podpo-
rují české lokální produkty 
a potraviny, považuji za vel-
mi přínosné. Zejména když 
navazují na tak mnohaletou 
tradici, jakou má u nás pěs-
tování křene. Navíc vítám 
všechny projekty, které jsou 

zaměřeny na zvýšení naší 
potravinové bezpečnosti. 
Přijde mi zcela nelogické 
dovážet přes půl světa suro-
viny a potraviny, které jsme 
zde dříve pěstovali a vyrá-
běli. Věřím, že zákazníci bu-
dou mít o tuto vysoce kvalit-
ní domácí produkci zájem,“ 
řekl ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula (KDU-ČSL). 

Po českém chřestu 
na česká pole pole 
ve velkém i křen

Za farmou Český chřest 
stojí jako zakladatel Jiří Ša-
fář. Tomu se už v minulosti 
zdárně podařilo pro domá-
cí gastronomii znovuob-
jevit tradiční český chřest 
a nyní rozšiřuje svoje pod-
nikání o pěstování křenu. 
Pod registrovanou značkou 
Mělnický křen, v jehož ob-
lasti se křen pěstuje, bude 
letos dodávat čerstvý křen 
výhradně do sítě obchodů 
makro ČR pro zákazníky 
z gastronomie. 

„Firma Český chřest je ši-
řitelem návratu tradičních 
českých plodin. Proč dová-
žet něco, co jsme dřív umě-
li a byli jsme světoví. Lidé 
z makra nám hned na začát-
ku vyjádřili jasnou podporu. 
V podstatě předkoupili celou 
letošní úrodu, díky čemuž 
můžeme být letos v klidu, 
protože odbyt máme zajiš-
těný. Můžeme se věnovat 
budoucnosti a rozšiřovat 
sadbu. Spolupráce s makrem 
je přínosem, protože jsme 
s nadsázkou mohli díky zpět-
né vazbě testovat na lidech. 
Důkazem je i vybraná odrů-
da, způsob pěstování a loka-
lita. Výsledkem je unikátní 
chuť – křen je výrazný, štip-
lavý a zároveň jemný. Za své 
jedinečné chuťové vlastnosti 
vděčí optimálnímu složení 
půdy bohaté na živiny v ob-
lasti řek v Polabí, kde ho pěs-
tujeme,“ říká Jiří Šafář.

Jde o skvělý palčivý křen 
chválí jej restauratéři

Jeho slova potvrzují první 
reakce z vybraných restau-

rací, které u příležitosti za-
hájení spolupráce obdržely 
od velkoobchodu makro ČR 
vzorky mělnického křenu 
k vyzkoušení. „Jde o skvělý 
palčivý křen, který velice 
dobře funguje s poctivou 
českou kuchyní, na kterou 
se v našich restauracích 
soustředíme. Výborný byl 
čerstvě nastrouhaný vedle 
pečeného kolena a pražské 
šunky, skvěle fungoval při 
přípravě křenové omáčky. 
Máme z této iniciativy ra-
dost, na využívání lokálních 
surovin je u nás kladen vel-
ký důraz a pro naše hosty je 
to velmi důležitá hodnota,“ 
říká Jiří Vyšata, šéfkuchař 
společnosti Le Hotels Group 
provozující šest hotelů 
v centru Prahy a konferenč-
ní centrum Grandior.

Čerstvě nastrouhaný je 
nejlepší

Křen je nejvhodnější kon-
zumovat čerstvě nastrou-
haný, protože tak nejlépe 
vynikne jeho chuť a příno-
sy pro zdraví. Ostrost kře-
nu je dána od přírody jako 
obranný mechanismus pro-
ti různým škůdcům. Je vý-
znamným zdrojem vlákniny, 
vápníku, draslíku, fosforu, 
vitaminu B6, zinku a žele-
za a obsahuje třikrát větší 
množství vitaminu C než ci-
tron. Podle některých studií 
také čistí krev, podporuje 
trávení a působí proti viro-
vým onemocněním dýcha-
cích cest, díky čemuž se mu 
přezdívá „český ženšen“. Má 
antioxidační účinky a níz-
kou energetickou hodnotu. 

Snaha o návrat této zapo-
menuté plodiny je součástí 
Iniciativy ČESKÉ POLE, je-
jímž cílem je podporovat 
a rozvíjet tradiční produkty 
českého zemědělství a usi-
lovat o jejich místo v české 
kultuře a gastronomii.

Eugenie Línková

Renesanci zapomenuté plodiny přiná-
ší spolupráce velkoobchodu makro ČR 
s farmou Český chřest z Hostína u Vojko-
vic. Křen selský patří do české kuchyně 
stejně jako pivo do české hospody. Ač-
koli má pěstování křenu v Česku tradici 
již od 12. století, postupně z našich polí 
vymizel do té míry, že až 90 procent jeho 
nabídky se pokrývá dovozem ze zahra-
ničí. Změnit nepříznivý trend se nyní 
v rámci Iniciativy ČESKÉ POLE s farmou 
Český chřest rozhodl velkoobchod makro 
ČR. Zákazníci makro mohli křen poprvé 
zakoupit v týdnu od 13. března. 

Iniciativa 
ČESKÉ POLE
podporuje tradiční 
zemědělskou produkci
ČESKÉ POLE je iniciativa společnosti 
makro ČR, která má za cíl podporovat 
a rozvíjet tradiční produkty českého 
zemědělství a společně s partnery usilo-
vat o jejich místo v české kultuře a gast-
ronomii. Jde o podporu české úrody pro 
tuzemskou gastronomii, konkrétně jde 
o brambory na hranolky, křen a česnek.

Jedním z konkrétních kro-
ků je nabídka syrových 
brambor vhodných na hra-
nolky v prodejnách makro 
ČR. „Původně jsme našim 
zákazníkům nabízeli bram-
bory na hranolky odrůdy 
Agria pouze z Nizozem-
ska. To jsme nyní změnili 
a do nabídky přidali bram-
bory na hranolky, které 
jsou vypěstované a sklize-
né v České republice,“ vy-
světluje Jan Jindra, vedoucí 
oddělení nákupu čerstvých 
potravin makro ČR. 

Bramborami to ale zda-
leka nekončí. Nově se mezi 
plodiny Iniciativy ČESKÉ 
POLE dostal také křen, 
kterému se díky jeho až 
zázračným zdravotním 
účinkům často přezdívá 
český ženšen. I přesto, že 
má křen v České republice 
bohatou historii, postup-
ně z českých polí vymizel, 
a to do té míry, že se až 90 
procent jeho spotřeby musí 
pokrývat dovozem ze za-
hraničí. Změnit nepříznivý 
trend a podpořit návrat 
křenu na česká pole se nyní 
rozhodl velkoobchod mak-
ro ČR. „Pěstování křenu 
v Česku bohužel přerušila 
kolektivizace za socialis-

mu, teď o něj zájem znovu 
roste. V posledních dvaceti 
letech jsme se stali závis-
lí na jeho dovozu. Proto 
jsme navázali spolupráci 
s panem Šafářem z farmy 
Český chřest, který se začal 
věnovat i pěstování křenu. 
Jeho snaha nám dává ob-
rovský smysl. Pro letošní 
rok jsme odkoupili celou 
jejich úrodu. Očekáváme, že 
do projede půjde 6 až 8 tun 
křenu,“ uvádí Jan Jindra. 
Jeho slova potvrzují i první 
reakce z vybraných restau-
rací, které u příležitosti za-
hájení spolupráce obdržely 
od velkoobchodu makro ČR 
vzorky křenu k vyzkoušení.

Mezi plodiny iniciativy 
patří také česnek. V sou-
časnosti pochází z dovo-
zu až 70 procent česneku 
prodaného v České repub-
lice. Zbylých 30 procent je 
sice česnek vypěstovaný 
v České republice, ale jde 
o zahraniční odrůdy, přes-
tože české odrůdy existu-
jí. Velkoobchod makro ČR 
proto v zimě zasadil zhruba 
tunu vybrané odrůdy čes-
kého česneku. K dostání 
bude pro zákazníky zhruba 
od července tohoto roku. 

www.ceskepole.cz 
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Víno a matematika mají spo-
lečného více, než by se mohlo 
na první pohled zdát. Oba tyto 
fenomény formovaly kulturu 
antického Řecka, k jehož od-
kazu se hlásí naše evropská 
současnost. Dnes si však Dio-
nýsos a Athéna rozumějí da-
leko méně, než jak tomu bylo 
v představách starých Řeků. 
Napravit tento stav se snaží 
již osm let Matematicko-fyzi-
kální fakulta Univerzity Kar-
lovy spolu se znojemským 
vinařstvím ZNOVÍN ZNOJMO. 
Kulatá vína z rodiny πnot noir 
jsou inspirována konstantou 
π, kterou si spojujeme s čísel-
nou hodnotou zhruba 3,14.

Víno vyráběné metodou 
kryomacerace

Kryomacerace je moderní 
metoda, kdy se rmut nechá 
naležet za velmi nízkých tep-
lot a tím se z něho maceruje 
celá řada látek především 
aromatické povahy. Tímto 
způsobem se eliminuje také 
macerace "hořkých látek", 
k níž dochází při teplotách 
nad 15 °C. 

V průběhu kryomacerace 
používané při výrobě znovín-
ských vín se odstopkované 
bobule vinných hroznů před 
vlastním lisováním nejprve 
zchladí na teplotu 3,14 °C, 
a teprve následně kvasí. Uni-
kátní proces probíhá v nej-
modernějším zařízení Znoví-
nu ve sklepě v Jaroslavicích 
a rodí se díky němu plná, heb-
ká a zakulacená vína, klouzají-
cí po jazyku s tóny třešní, viš-
ní, brusinek, malin či ostružin. 

Vznikly tak chuťově „kulaté“ 
pinoty, červené, růžové i bílý 
klaret. Jedinečnost vína pod-
trhuje netradiční skleněná 
zátka od sklářského podniku 
Preciosa GS.

Víno prospívá srdci 

Prospívá víno srdci? Opravdu 
působí jako prevence infark-
tu? Názory na tuto problema-
tiku se různí. „Vinaři jsou srd-
caři a přiměřená konzumace 
vína je zdraví prospěšná,“ ta-
kové je motto Národního dne 
vína a zdraví, který se slaví 25. 
května, v den svátku patrona 
vinařů sv. Urbana, na počest 
známého kardiologa profeso-
ra Milana Šamánka, jednoho 
z prvních českých propagá-
torů světového názoru o pro-
spěšnosti přiměřené konzu-
mace vína. 

Podobné přesvědčení za-
stává také náš nejlepší kar-
diochirurg profesor Jan Pirk, 
který byl rovněž kmotrem 
prvního ročníku vín πnot noir 
v roce 2016 a který po Milanu 
Šamánkovi převzal pomysl-
nou štafetu a stal se hlavním 
popularizátorem přiměřené 
konzumace vína z řad lékař-
ských kapacit. „Víno opravdu 
srdci prospívá,“ říká profesor 
Pirk a dodává: „Jak prokázal 
můj přítel Milan Šamánek 
a řada jiných, při pravidelném 
požívání přiměřených dá-
vek vína dochází ke změnám 
ve spektru cholesterolu mas-
ných kyselin směrem ke zvy-
šování těch dobrých frakcí 
a snižování těch škodlivých“.

Bohumil Brejžek

MATFYZ si cení spolupráce 
se Znovínem
„Spolupráce se Znovínem je vykročení ze 
stereotypu,“ říká děkan MFF UK Mirko 
Rokyta, a dodává, že „mnohá mezinárodní 
ocenění, která za roky spolupráce „mate-
matické“ πnoty získaly, dokládají, že tomu-
to jazyku rozumí i vinná réva a vinaři“. 

To a ještě mnohé další jsme 
se od něj dozvěděli na slav-
nostním křtu nových vín.

Pane děkane, MFF UK 
a vinařství ZNOVÍN ZNOJ-
MO jsou o iciálně spja-
ty od roku 2015. Jak jste 
vůbec přišli na myšlenku 
„matematického vína“?
Musím především zdůraznit, 
že autorem této myšlenky 
a také tím, kdo se o její rea-
lizaci velmi zasloužil, je můj 
předchůdce ve funkci děka-
na profesor Jan Kratochvíl 
– i když musím říct, že jsem 
s tímto nápadem byl sezná-
men jako tehdejší proděkan, 
a tedy člen vedení fakulty, 
poměrně záhy, a také se mi 
líbil. Inspiračních zdrojů bylo 
nepochybně více, ale podle 
mého šlo také o hmatatelný 
důkaz tvrzení, které máme 
my matematici v oblibě, totiž 
že matematiku lze nejen na-
jít, ale i využít v libovolné lid-
ské činnosti. Je to svého dru-
hu univerzální jazyk přírody. 
Mnohá mezinárodní oceně-
ní, která za roky spolupráce 
„matematické“ πnoty získaly, 
dokládají, že tomuto jazyku 
rozumí i vinná réva a vinaři, 
byť to nemůžeme brát zcela 
doslovně. Nejčerstvěji jsme 
se radovali z tzv. Grand Gold 
Medal, kterou získalo počát-
kem roku 2023 víno πnot 
noir, Rulandské modré rosé, 
ročník 2020, na soutěži Con-
cours Mondial de Bruxelles.

Konstanta π, jejíž hod-
nota je přibližně 3,14, je 
jednou ze základních a nej-
starších v matematice. Proč 
ale právě ona je vhodná pro 
výrobu vína?
Volba této konstanty byla 
původně spíše symbolická, 
navíc však mělo jít o číslo, 
které lze nějak uplatnit ve vi-
nařské technologii a je v po-
vědomí širší veřejnosti. Přeci 
jen jsme nepředpokládali, že 
by πnoty vznikající ve spolu-
práci se ZNOVÍNEM ZNOJMO 
byly určené ke konzumaci 

jen matematikům… Čili jsme 
hledali určitý symbol, který 
matematiku dostatečně cha-
rakterizuje, a přitom má při 
výrobě vína nějaký praktický 
význam. Shodou náhod došlo 
ke zjištění, že vína vyráběná 
procesem tzv. kryomacerace, 
se udržují v jistém stadiu své 
výroby na teplotách kolem 
4 oC či ještě nižších. A odtud 
už byl jen krůček k nápa-
du, že by tato kryomacerace 
mohla probíhat při teplotě 
přesně 3,14 oC. 

Pátrání po hodnotě čísla 
π i výrobě vína by nás asi 
zavedla hluboko do histo-
rie...
Pokud bychom se navíc po-
dívali do historie, tak pátrání 
po přesné hodnotě čísla π má 
velmi hluboké kořeny, saha-
jící s jistotou k rozvinutým 
starověkým civilizacím, zhru-
ba devatenáct století před 
náš letopočet. Výroba vína je 
pravděpodobně ještě starší, 
ale opět si ji prvotně spoju-
jeme s kulturami starověku. 
V historické tradici obou 
fenoménů je tedy určitá po-
dobnost, ačkoli se přímo spo-
jily až v moderní technologii 
kryomacerace před několika 
málo lety.

A nepochybuji o tom, že 
mnoho slavných matematiků 
mělo a má víno v oblibě.

Říká se, že pití vína je 
pro mozek údajně prospěš-
nější než řešení matema-
tických rovnic. Co si o tom 
myslíte?
Skutečně fundovaně by 
na tuto otázku mohli odpově-
dět jen lékaři, případně psy-
chologové, a předpokládám, 
že i mezi nimi by se vyskytlo 
vícero názorů. Osobně bych 
sázel na uměřenou konzuma-
ci obojího. Opakované nad-
měrné řešení velkého množ-
ství matematických rovnic 
může nejen způsobit návyk, 
ale i trvale poznamenat zdra-
ví člověka, takže před tím 
všechny čtenáře varuji, i když 

jsem si zároveň vědom, že je 
někdy těžké odolat.

S vínem a jeho konzumací 
se pojí mnoho tradic. Jakou 
osobní tradici či jaký rituál 
máte s vínem spojen vy?
S vínem mám spojenou spíše 
řadu příjemných osobních 
vzpomínek. V poslední době 
se mi díky němu naopak ob-
čas podaří narušit méně pří-
jemné rituály spojené s výko-
nem funkce děkana fakulty.

Bohužel se to však nestává 
příliš často.

Když se podíváte těch pár 
let zpátky, jak vás obohati-
la spolupráce s vinařstvím 
ZNOVÍN ZNOJMO?
Vykročení ze stereotypů po-
máhá jakékoli instituci, která 
se díky tomu může na sebe 
znovu podívat trochu nezau-
jatě a s odstupem. To, myslím, 
byl a je jeden z hlavních smy-
slů celé spolupráce. A snad se 
díky ní MATFYZ jeví trochu 
jinak i nezaujatému pozorova-
teli zvenčí. Už jsem to naznačil, 
ale zejména v současnosti mají 
matematika, fyzika a infor-
matika naprosto zásadní spo-
lečenský vliv, ačkoli se para-
doxně nemalá část veřejnosti 
snaží tvářit, že tomu tak není. 
Doufám, že si to třeba lépe 
uvědomí nad sklenkou našeho 
vína, pokud i k ní zaujmou po-
stoj přiměřené obezřetnosti, 
a před tím, než se ke slovu při-
hlásí jistá omezení.

Nezůstali jste jen u vína, 
spolu s Výzkumným ústa-
vem pivovarským a sladař-
ským jste vyvinuli unikátní 
české pivo inspirované čís-
lem π nazvané Pěkný číslo. 
Toto pivo se vyrábí také 
kryomacerací?
Spolupráce s pivovarským 
průmyslem má trochu jiné 
parametry, stejně jako je pivo 
nápojem pro jiné příležitos-

ti, než je víno. Číslo π je ale 
i v tomto případě promítnuto 
do výrobní technologie, obsah 
alkoholu byl stanoven na při-
bližně 6,28 % (což je tedy 
přibližná hodnota čísla 2π) 
a této konstantě je podřízena 
i doba studeného chmelení 
nebo zrání. Ostatně i to, že 
pivo takto vzniklé je čtrnác-
tistupňové, odkazuje na číslo 
3,14 – přesněji na ony dvě 
cifry za desetinnou čárkou. 
Detaily výroby Pěknýho čísla 
rozpracoval právě Výzkumný 
ústav pivovarský a sladařský, 
s nímž naše fakulta dlouhodo-
bě spolupracuje na metodách 
měření parametrů různých 
piv. Na rozdíl od vína, kde jsou 
ceněny unikátní vlastnosti ka-
ždého ročníku, se u piva oče-
kává, že bude neustále stejné.

Jaké jsou jeho vlastnosti?
Ohledně Pěknýho čísla (ano, 
nespisovný tvar „Pěkný“ je 
pro název alkoholického piva 
uváděn záměrně) bude asi 
nejlépe ocitovat rodný list, 
který mu vystavil výrobce 
Pivovar Ferdinand: „Unikátní 
spodně kvašené za studena 
chmelené pivo jantarové bar-
vy s příjemnou sladovou, leh-
ce karamelovou chutí, dopro-
vázenou silným chmelovým 
aromatem s ovocnými a ci-
trusovými tóny s lehkým ná-
dechem tymiánu.“ My k tomu 
vždycky říkáme „po matfy-
zácku“, vzhledem k obsahu 
alkoholu: Pijte po vzorcích, 
může mít vliv na funkce, ale 
i tak dodáváme: S tímto pivem 
to má žízeň spočítaný. Z dal-
ší spolupráce pak vyplynula 
také výroba nealkoholického 
piva s názvem Slušné číslo 
(ano, když nealkoholické, tak 
spisovně „Slušné“), které se 
postupně prosazuje v rámci 
celé Univerzity Karlovy a je-
hož receptura je předmětem 
patentové ochrany.

Bohumil Brejžek

V polovině března, přesněji 14. 3. 
v 15 hodin, 9 minut a 26 vteřin, aby 
čas odpovídal hodnotě matematické 
konstanty π 3,14, se v refektáři MFF UK 
na Malostranském náměstí uskutečnilo 
slavnostní představení nových vín πnot 
z produkce vinařství ZNOVÍN ZNOJMO. 

Děkan Mirko Rokyta přivítal přítomné hosty
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Vína se špičkovou kvalitou, příběhem a vtipem 

Pane předsedo, nedávno 
jste představili nový ročník 
vína inspirovaného Ludol-
fovým číslem. Čím se liší 
od ostatních vašich vín?
Naše, jak my říkáme, kulaté 
PÍnoty vyrábíme ze dvou od-
růd rodiny burgundských od-
růd, a to z Rulandského šedé-
ho a Rulandského modrého. 
U Rulandského modrého na-
víc vyrábíme tři barevné va-
rianty, tedy klaret, což je bílé 
víno z modrých hroznů, dále 
růžové víno a klasickou červe-
nou variantu. Tato vína se liší 
od jiných našich vín v několi-
ka rovinách. Pokud bych měl 
začít technologií výroby, tak je 
to zařazením tzv. kryomace-
race, tedy rychlého a poměr-
ně hluboké zchlazení hroznů, 
respektive rmutu (oddělené 
bobule od třapiny) před je-
jich lisováním. V tomto místě 
dochází k průniku vinařiny 
a matematiky, neboť rmut 
chladíme právě na hodnotu 
Ludolfova čísla, tedy 3,14 °C. 

Co je cílem tohoto zchla-
zení?
Zastavení činnosti kvasi-
nek, které jsou na hroznech 
i v moštu již z vinice přítom-
né a umožnit tak prodlouže-
ní doby naležení rmutu před 
jeho dalším zpracováním. Del-
ší a chladné naležení suroviny 

zajistí intenzivnější vyluhová-
ní aromatických i chuťových 
látek obsažených v dužnině 
a ve slupce bobulí. Výsledkem 
je umocnění krásy, bohatosti 
a pestrosti senzorické proje-
vu výsledného vína. K dalším 
lahůdkám či výjimečnostem 
těchto výrobků jsou použité 
lahve, uzávěry a v neposlední 
řadě i etikety, pro které jsme 
použili vybraná díla naší ob-
razové galerie v Louckém 
klášteře ve Znojmě. Mám-li se 
vrátit k použitým uzávěrům, 
tak lahve jsou uzavřeny skle-
něnými zátkami VINOLOK, 
které zajišťují dlouholetou 
svěžest a mladost uvedených 
vín. 

Jak jste na tento nápad vů-
bec přišli?
Když jsem v úvodu použil 
označení „naše“, měl jsem 
na mysli vedle týmu Znovínu 
i tým Matematicko-fyzikální 
fakulty Univerzity Karlovy 
v Praze, neboť tato vína vze-
šla ze spolupráce obou těchto 
institucí. U samotného zrodu 
myšlenky, vyrábět kulatá vína 
spojená s Ludolfovým číslem, 
jsem před více než osmi lety 
přímo nebyl. Nevím tedy, kde 
a kdy přesně přeskočila první 
jiskra myšlenky této spolu-
práce, ale předpokládám, že 
to bylo při skleničce dobrého 

znovínského vína. Tento vi-
nařský i marketingový kle-
not společně „vybrušovali“ 
tehdejší šéfové obou institucí 
pan profesor Jan Kratochvíl 
a Ing. Pavel Vajčner.

Zřejmě se nejednalo 
o špatný nápad, vaše vína 
inspirovaná Ludolfovým 
číslem získala celou řadu 
ocenění doma i v zahraničí.
Jednalo se o skvělý nápad. 
Tato vína mají příběh, vtip, 
atraktivní balení, početnou 
skupinu skalních příznivců 
a špičkovou kvalitu, kterou 
oceňují jak uznávaní hodnoti-
telé vína na tuzemských i svě-

tových vinařských soutěžích, 
tak běžní konzumenti a mi-
lovníci vín. O technologické 
kvalitě vín svědčí skutečnost, 
že z doposud osmi uplynulých 
sklizní vzešlo 23 šarží vín ku-
latých Pinotů, které z různých 
soutěží dovezly 59 medailí. 
Nejnovějším úspěchem je vel-
ká zlatá medaile pro Ruland-
ské modré rosé 2020 na sou-
těži Concours Mondial de 
Bruxelles Rose Wine Session 
2023. 

S jakým ohlasem se toto 
víno setkává u zákazníků?
Jak už jsem uvedl, těmto ku-
latým vínům fandí početná 

skupina příznivců. Část z dů-
vodu příslušnosti k MATFYZ, 
část pro skvělý senzorický 
projev vín a část z obou dů-
vodů. Tato vína jsou stálicí 
naší hlavní nabídky a mnozí 
zákazníci každoročně čekají 
na 14. březen na Meziná-
rodní den PÍ, kdy jsou vždy 
na výsostné půdě MATFYZ 
slavnostně křtěna a uvedena 
na trh vína nového ročníku. 

Je jeho výroba oproti ji-
ným vínům složitější?
Ano, je to dáno uvedeným 
procesem zchlazení rmutu. 
Je potřeba mít odpovídající 
technologické vybavení a sa-

mozřejmě i zkušenosti. Obo-
jím disponujeme.

Mohl byste víno nového 
ročníku charakterizovat?
Vína kulatých pinotů z nového 
ročníku 2022 jsou aromatic-
ky i chuťově bohatá a pestrá, 
s optimální harmonií svěžích 
kyselin a jemného zbytkového 
cukru, který umocňuje tolikrát 
zmiňovaný kulatý projev vín. 
Ve vůni i chuti všech variant 
vín můžete objevovat tóny 
domácího i tropického ovoce 
i jemnou květinovost. Určitě 
doporučuji ochutnat a přeji 
příjemné zážitky. Na zdraví!

Bohumil Brejžek

Samozřejmě, že jsme využili příležitost a o rozhovor požádali 
také ředitele a předsedu představenstva vinařství ZNOVÍN ZNOJ-
MO Ing. Karla Matulu. Ten v rozhovoru vyzdvihl, že o technologic-
ké kvalitě vín svědčí skutečnost, že z doposud osmi uplynulých 
sklizní vzešlo třiadvacet šarží vín kulatých Pinotů, které z růz-
ných soutěží dovezly devětapadesát medailí. 

INZERCE

VINAŘSTVÍ

Ředitel a předseda představenstva vinařství ZNOVÍN ZNOJMO Karel Matula, na snímku vlevo, zahájil s dvěma osobnostmi MFF 
UK, bývalým a současným děkanem, ochutnávku
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Roboty FANUC spolupracující úzce s člověkem

Jak se díváte na probíha-
jící změny v průmyslu, jež 
bývají označovány jako Prů-
mysl 4.0 s cílem zdůraznit, 
že se jedná o další revoluci 
průmyslu. Jaký dopad bude 
mít tato čtvrtá průmyslová 
revoluce na společnost?
Termín Průmysl 4.0 zazníval 
již v období před vypuknutím 
covidu čili to není nový pojem. 
Bohužel z našeho pohledu je 
to pouze prázdný marketin-
gový pojem. Ve skutečnosti, 
žijeme v době, která se něja-
kým způsobem vyvíjí čili bych 
si trou l říci, v tomto případě 
nejde o revoluci v průmyslu, 
kam tento pojem odkazuje, 
ale o přirozenou evoluci, kte-
rá v průmyslu nastává a bude 
k ní docházet bez ohledu 
na to, jak ji budeme nazývat.

Významné místo ve spo-
lečnosti FANUC zaujímají 
kolaborativní roboty. Zapa-
dají do konceptu Průmyslu 
4.0?
Ano, kolaborativní roboty mo-
hou příspívat k již zmíněné 
evoluci. Přinášejí do průmys-
lového segmentu nový prvek, 
který umožňuje přímou spo-
lupráci lidí a strojů v rámci 

jednoho výrobního procesu. 
Prvek kolaborativní robotů 
není nic nového. První kola-
borativní robot od společnos-
ti FANUC se objevil již v roce 
2015, kdy byl představen 
doposud nesilnější kolabora-
tivní robot CR-35iA. A i tato 
oblast prochází svou evolucí.

Svými vlastnostmi a způ-
sobem nasazení jsou ko-
laborativní roboty odlišní 
od tradičních průmyslových 
robotů. Můžete je stručně 
popsat a vysvětlit jejich 
funkci?
V první řadě je třeba mít vhod-
nou kolaborativní aplikaci, kde 
kolaborativní roboty najdou 
správné uplatnění. Zde často 
narážíme na mylné nahlížení 
na otázky kolaborativní ro-
botiky a Průmyslu 4.0, kdy si 
řada irem myslí, že nasazení 
kolaborativního robota Prů-
mysl 4.0 a pak se kolaborativní 
roboty často objevují v apli-
kaci, kde jejích využití není 
vhodné. Kolaborativní robo-
ty, na rozdíl od standardních 
průmyslových robotů, pracují 
v kolaborativním režimu to 
znamená, že pracují v poma-
lejších rychlostech a obsahují 

řadu sensorů, které umožňují 
práci s lidmi bez nutnosti bez-
pečnostního oplocení.

Jaké jsou předpoklady 
pro jejich úspěšné nasa-
zení? V jakých odvětvích 
a jak se dají využít? A spíše 
ve velkých nebo menších 
irmách?

FANUC má v nabídce celkem 
dvě řady kolaborativních ro-
botů. Řada zelených robotů 
CR je více vhodná do velko-
sériové výroby. Oproti tomu 
řada CRX nachází uplatnění 
i v malosériové výrobě, která 
je většinou charakteristická 
pro menší irmy. Je to zejména 
díky funkci ručního navádění 
a zjednodušeného programo-
vacího rozhraní, které umož-
ňuje rychlé naučení robota 
na nový produkt. Díky velké 
variabilitě provedení a do-
stupných přídavných funkcí, 
lze kolaborativní roboty FA-
NUC nasadit v mnoha odvět-
vích průmyslu. Mohou být 
využity pro svařování, ma-
nipulaci uvnitř obráběcího 
stroje, montáž, ale také díky 
provedení “Food” i pro práci 
s potravinami.

Čím konkrétně v potravi-
nářství mohou přispět k do-
sažení lepších výsledků?
Koboty mohou třeba zastou-
pit některé pomocné práce 
při výrobě potravin, kde není 
požadavek na až tak velkou 
rychlost, ale spíše lexibilitu. 
Například si vybavuji inální 
zdobení dortů. Ale může to 
být také i paletizace.

Do jaké míry přitom hraje 
roli vyspělost informačních 
systémů podniku, výrob-
ních dat v digitální podobě 
apod.? 
Pro samotnou funkci robota/
kobota v procesu není úplně 
nezbytně nutné mít propoje-

ní ze sítí, případně mít velkou 
přípravu výrobních dat v di-
gitální podobě. Samozřejmě 
záleží na typu výroby a někdy 
vyspělejší nadřazený systém 
může být výhodou, ale pro 
většinu aplikací to není ne-
zbytně nutné.

Jak dlouho trvá instala-
ce kobotů do výroby a jak 
rychle se investice do kobo-
ta vrátí?
Často se obecně prezentuje, že 
implementace kobotů do vý-
roby je jednoduší a rychlejší 
oproti klasickému průmyslo-
vému robotu, stejně tak, že ná-
vratnost investice je rychlejší, 
ale nemusí to být vždy pravda. 
Samozřejmě vhodné nasazení 
kobota může přinést velmi 
výrazné úspory, ale je nutné 
také na druhou stranu podok-
nout, že nemalou část investi-
ce do robotického pracoviště 
mohou tvořit další periférie 
a technologie, které v mnoha 
případech bývají stejně drahé 
jak pro standardní konvenční 
průmyslové roboty, tak i pro 
koboty. Přesto díky možnosti 
rychlého učení v kombina-
ci například s jednoduchým 
nástrojem a bez nutnosti 
oplocení, nám v mnoha pří-
padech umožnilo levně auto-
matizovat procesy zejména 

v malosérivé výrobě, které by 
jinak automatizovat nedávalo 
smysl. Náročnost, ale i vhod-
nost instalace kobotů je tedy 
velice individuální a je vždy 
potřeba posoudit.

Poslední dobou je možné 
slyšet návrhy na zdanění 
práce robotů. Kdyby k tomu 
došlo, nemyslíte si, že by to 
byl krok zpět?
Toto téma je stejné jako tvr-
zení, že roboty berou lidem 
práci. Zatímco tento mýtus je 
v průběhu času postupně zce-
la vyvracen, tak otázka zdaně-
ní robotů začíná naopak rezo-
novat. Opět to za nás nedává 
smysl. Jestliže průmyslové 
irmy automatizují a robotizu-

jí, tak proto, aby zůstaly kon-
kurenceschopné a pokud tuto 
automatizaci a robotizaci zda-

níme, tak pouze přispějeme 
k tomu, že irmy konkurence-
schopné nebudou, své provozy 
zde zavřou a následky budou 
horší než přínosy ze zdanění.

Vystavovali jste i na ne-
dávném veletrhu SALIMA-
TECH v Brně. Byli jste spo-
kojeni s novými kontakty, 
které se vám tam podařilo 
navázat?
Ač byl veletrh oproti před-
chozím ročníkům opět o něco 
menší, tak naše očekávání 
splnil a po letech, kdy bylo 
konání veletrhu odkládáno 
jsme se mohli opět potkat se 
zákazníky, se kterými jsme se 
vzhledem k tomu, že se vele-
trh nekonal, potkat nemohli.

Bohumil Brejžek
Foto: Bohumil Brejžek

a archiv FANUC

„Díky velké variabilitě provedení a dostupných přídavných funkcí, 
lze kolaborativní roboty FANUC nasadit v mnoha odvětvích prů-
myslu,“ říká marketingový specialista společnosti FANUC Daniel 
Havlíček s tím, že mohou být využity pro svařování, manipulaci 
uvnitř obráběcího stroje, montáž, ale také díky provedení “Food” 
i pro práci s potravinami.

Marketing manager ve společnosti FANUC Czech Daniel Havlíček

Ukázku práce robota FANUC viděli i návštěvníci veletrhu Salimatech 2023

Kolaborativní robot FANUC v praxi

Vítězství v regionálních vol-
bách si připsala strana známá 
pod zkratkou BBB (BoerBur-
ger Beweging, v překladu 
Hnutí farmář-občan), kterou 
dalo dohromady rozhodnu-
tí Rutteho vlády radikálně 
omezit ještě do konce tohoto 
desetiletí oxidy dusíku a amo-
niak. Ty vypouštějí do ovzdu-
ší a půdy nizozemské farmy. 
V zemi rozlohou menší než 
Česko se chovají miliony krav 
a prasat a intenzivně se hnojí. 
Nizozemsko je po USA druhým 
největším vývozcem zeměděl-
ského zboží na světě. Země se 
v minulosti několikrát stala 
inkubátorem trendů, které se 

pak rozšířily do ostatních států 
v Evropě. Analytici proto upo-
zorňují, že by zastánci Green 
Dealu, tedy dohody o omeze-
ní zplodin v celé EU do roku 
2030, měli zpozornět. 

Rutteho koalice plánuje 
snížit v rámci tažení za čist-
ším vzduchem a vodou počet 
krav až o třetinu a nabízí za to 
farmářům odstupné. Většinu 
z nich ale vláda nepřesvědči-
la, aby svoji živnost upravili 
nebo pověsili na hřebík. Tisíce 
zemědělců loni v létě na pro-
test proti "zelené" politice 
kabinetu blokovaly několik 
týdnů svými traktory dálnice 
a vykydaly hnůj před vládními 

budovami. BBB později nabra-
la i část městských voličů, když 
vláda zastavila několik byto-
vých projektů v zemi s odů-
vodněním, že velké stavby také 
produkují emise. Teď je mezi 
sankcionovanými i samotná 
Rutteho čtyřkoalice. Porážkou 
od BBB přišla o většinu v nizo-

zemském Senátu, protože jeho 
složení určují volby do kraj-
ských zastupitelstev. Bez pod-
pory v Senátu přitom nelze 
schvalovat zákony. Exodus vel-
kého množství krav a prasat 
přestal tak hrozit Nizozemsku 
a nejen tam. Podobně jako ni-

zozemští farmáři protestovali 
proti Green Dealu také němeč-
tí, francouzští a naposledy 
i týdny belgičtí zemědělci. 
Evropská klimatická politika 
byla na jejich demonstracích 
rámována jako novodobá tyra-
nie a živobytí farmářů jako její 
oběti.  (egi)

Regionální hlasování málokdy způsobují palcové titulky i za hrani-
cemi dané země. Přesně to se ale stalo v březnu letošního rok v Ni-
zozemsku. Důvodem mnoha článků bylo vítězství nizozemských 
farmářů v tamních krajských volbách. Strana, která před pár lety 
ani neexistovala, porazila ve volbách do krajských zastupitelstev 
v Nizozemsku všechny zavedené partaje, včetně strany premiéra 
Marka Rutteho, a skončila první. Jde přitom o formaci pouze jedno-
ho tématu: odporu proti rozhodnutí vlády snižovat emise v zemi.

V Evropě vzniká bumerang proti "zelené" politice

Společnost FANUC Czech s. r. o., byla založena 16. září 

2004 jako pobočka FANUC Europe pro střední a východ-

ní Evropu. Jejím cílem je dodávat výkonné a spolehlivé 

produkty pro průmyslovou automatizaci a software tradiční 

japonské značky FANUC, největšího výrobce průmyslové au-

tomatizace a robotů na světě. FANUC Czech s. r. o., se sídlem 

v Praze, nabízí průmyslové kolaborativní, spolupracující či 

kooperující roboty i potravinářskému průmyslu. Jak název 

napovídá, jedná se o roboty, které spolupracují s člověkem. 
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Nealkoholický Birell 
je tahounem Plzeňského Prazdroje
Plzeňský Prazdroj loni zaznamenal po dvou 
covidových letech, kdy jeho prodeje klesaly, 
růst. V Česku prodal celkem 7,3 milionu 
hektolitrů piv, tedy o téměř 12 procent víc 
než v roce 2021. Dařilo se všem jeho hlav-
ním značkám. Díky cílené a dlouhodobé 
podpoře gastronomie se pivovaru podařilo 
také nastartovat prodeje v hospodách a re-
stauracích, které odebírají jeho pivo.

„Předchozí dva roky naše 
domácí prodeje klesaly. 
Přesto jsme se snažili inves-
tovat do podpory hospod 
a restaurací, aby dokázaly 
nesnadné covidové obdo-
bí překonat. Většině z těch, 
kterým dodáváme pivo, se 
to podařilo a rok 2022 pro 
ně opět znamenal oživení. 
Bohužel přišla energetická 
krize a vysoká in lace, tak-
že restart gastra a návrat 
k období před pandemií je 
zatím tak na půli cesty, takže 
výzvy jsou stále velké,“ říká 
obchodní ředitel Plzeňského 
Prazdroje Tomáš Mráz.

V hospodách a restau-
racích loni Prazdroj zvýšil 
prodeje o téměř 13 procent, 
přesto nedosáhl rekordního 
roku 2019. „Růstu pomáhá 
obliba našich čepovaných 
piv. Spotřebitelé si často vy-
bírají podnik právě podle 
toho, jestli má naše znač-
ky, a to má pozitivní dopad 
i na prosperitu samotných 
podniků. Trend výrazně 
souvisí s rostoucí kvalitou, 
kdy se nám dlouhodobě 
daří zvyšovat počet hospod, 
které se špičkově starají 
o pivo a zlepšují celkovou 
péči o své hosty. Hospod-
ští už prostě vědí, že když 
se dokážou postarat o pivo 
i o servis, tak se k nim hosté 
vrátí,“ doplňuje Tomáš Mráz. 
Jen v loňském roce experti 
Prazdroje proškolili v ob-
lasti péče o pivo a čepování 
personál 1700 tuzemských 
hospod a restaurací.

Péče Prazdroje o hospody 
se netýká jen čepování, ale 
je komplexní. Pivovar jim 
bezplatně poskytuje vyba-
vení, jako výčep, sklo nebo 
vybavení zahrádek. Nabízí 
jim také vlastní rozvojové 
a školicí programy, které ma-
jitelé a provozovatelé podni-

ků i jejich personál využívají 
a zlepšují tím své dovednos-
ti. „Česko je jedinečné svou 
rozsáhlou sítí hospod a re-
staurací. Je to vlastně tradiční 
sociální síť sloužící k setká-
vání, diskuzím, oslavám nebo 
seznamování. My do těchto 
míst dodáváme tradiční čes-
ký nápoj. Ale zároveň chce-
me toto prostředí kultivovat 
a rozvíjet, a proto do něj sys-
tematicky investujeme. Jen 
loni to bylo téměř půl miliar-
dy korun a pro letošek máme 
na podporu hospod a restau-
rací připravenou obdobnou 
částku,“ říká Tomáš Mráz.

K meziročnímu navýšení 
tuzemských prodejů po-
mohly Prazdroji i jeho pro-
duktové inovace, především 
pak loňské novinky nealko-
holického Birellu. Jeho čtyři 
nové ochucené varianty se 
umístily na prvních místech 
v žebříčku prodejů loňských 
pivních inovací podle měře-
ní společnosti Nielsen. „Bi-
rell je tahoun, loni rostl nej-
více ze všech našich značek, 
a to o 21 procent. Dávno to 
už není jen nealko pití pro 
řidiče. Dospělí spotřebitelé 
si ho dopřávají při aktivním 
životě, na kole, na lyžích, ale 
čím dál víc taky jako čepova-
nou alternativu v hospodě 
při posezení s přáteli,“ dodá-
vá Tomáš Mráz. To potvrzují 
i prodeje čepovaného Bire-
llu, které byly loni o 40 pro-
cent větší než v roce 2021.

Růst v loňském roce zazna-
menaly všechny hlavní znač-
ky Prazdroje – Gambrinus, 
Kozel, Pilsner Urquell i Rade-
gast. Dařilo se i Friscu, jehož 
prodeje vzrostly meziročně 
o 20 procent.

Eugenie Línková 
ve spolupráci s tiskovým 

oddělením Plzeňského 
Prazdroje

Velikonoční várka Pilsner Urquell 
zamířila do Vatikánu k papeži Františkovi
Velikonoční várka s celkem 2023 lahvemi 
ležáku Pilsner Urquell odjela poslední 
březnový den z plzeňského pivovaru do Va-
tikánu. Pivu tradičně požehnal plzeňský 
biskup Tomáš Holub a unikátní náklad vy-
provodili spolu s ním i zástupci Prazdroje. 
Pivo při generální audienci převezal osob-
ně papež František.

Tradiční velikonoční požeh-
nanou várku piva zaslal Pl-
zeňský Prazdroj do Vatikánu 
letos již podvanácté. Jde o na-
vázání na historickou tradici, 
u jejíhož zrodu stál papež Lev 
XIII., který si na přelomu 19. 
a 20. století nechal zasílat pl-
zeňský ležák na doporučení 
svých lékařů.

„Pilsner Urquell je kaž-
doročně součástí Velikonoc 
nejen u nás, ale i v dějišti nej-
větších a nejvýznamnějších 
velikonočních oslav na světě 
– ve Vatikánu. Velmi si váží-
me toho, že můžeme osobně 
předat Svatému otci náš zla-
tý ležák. Každoročně posílá-
me do Vatikánu symbolický 

počet lahví, který odpovídá 
danému roku,“ říká Václav 
Berka, emeritní vrchní sládek 
Plzeňského Prazdroje.

Na téměř 1300 km dlou-
hou cestu z Plzně do Vatiká-
nu tak zamířilo 2023 lahví 
ležáku Pilsner Urquell, kte-
rému požehnal plzeňský bis-
kup Tomáš Holub.

Spolu s pivem zástupci pi-
vovaru zaslali papeži již tra-
dičně i speciální dar. „Letos 
jsme se rozhodli papeži věno-
vat jedinečné hodinky výrob-
ce ELTON hodinářská, který 
v Novém Městě nad Metují 
vyrábí hodinky PRIM s his-
torií od roku 1949. Hodinky 
připomínají 180 let existence 

piva Pilsner Urquell a záro-
veň symbolizují čas, který 
uběhl od založení pivovaru 
do dnešní doby,“ dodává Vác-
lav Berka.

Generální audience u pa-
peže byla stanovena na 12. 
dubna na Svatopetrském ná-
městí a za Plzeňský Prazdroj 
se jí zúčastnil generální ře-
ditel Dragos Constantinescu, 
ředitelka iremních vztahů 
a komunikace Pavlína Ka-

lousová a emeritní vrchní 
sládek Václav Berka. Sou-
částí návštěvy ve Vatikánu 
je také naražení dřevěného 
sudu, daru plzeňských pivo-
varských bednářů, na slav-
nostním setkání velvyslanců 
z jiných zemí a nejvyšších 
pracovníků Vatikánu, které 
pořádá velvyslanec České 
republiky při Svatém stolci 
Václav Kolaja. 

(egi)
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Jaké jsou názory na tuto 
směrnici od odbornice na slo-
vo vzaté? To je už v rozhovoru 
s mikrobioložkou a odbornicí 
na zdravou výživu, magis-
trou Ivanou Stenzlovou. Je 
absolventkou Přírodovědec-
ké fakulty Brno a pracovnicí 
ve výzkumu doma i v zahra-
ničí, má na svém kontě dva 
knižní bestsellery a je zakla-
datelka Školy pětielemento-
vého vaření.

Na základě ustanove-
ní EU z ledna 2023 bylo 
schváleno přidávání hmy-
zích mouček do potravin. 
O jaké potraviny jde v prv-
ním kroku prosazování 
této směrnice? 
Především je to slané a slad-
ké pečivo, těstoviny ,musli, 
instantní kaše, polévky, po-

traviny na bázi bramboro-
vého a kukuřičného škrobu,. 
Jsou to ale i proteinové ná-
poje, fitnes tyčinky a široký 
sortiment sladkostí ve for-
mě tyčinek, sušenek, keksů 
a čokoládových produktů. 
Všechny vyjmenované po-
traviny mají společného 
jmenovatele, patří do sku-
piny vysoce průmyslově 
zpracovaných potravin, vy-
ráběných globálními kor-
porátními potravinářskými 
firmami, které dodávají toto 
zboží do sítí všech marketů 
po Evropě.

Jak se na to vše jako od-
bornice díváte?
Ke změně ve výrobních 
postupech průmyslových 
potravin obohacených o ro-
zemletý hmyz, lze dodat 

jediné. Již tak vysoce to-
xické GMO potraviny, plné 
glyfosátů, průmyslových 
olejů a ztužených tuků, cuk-
rů a škrobů, těžkých kovů, 
barviv, konzervantů, dochu-
covadel, se stanou ještě to-
xičtějšími. 

Co je podle vás důvodem 
této směrnice a jejího pro-
sazování?
Průmyslové potraviny byly 
navrženy s cílem nevyživo-
vat, ale pouze stimulovat 
chutě a přes ně vytvořit 
na těchto potravinách závis-
lost. Průmyslové potraviny 
přeprogramovávají metabo-
lické hormony v těle a ve-
dou ke chybné hormonální 
odezvě, která časem zákoni-
tě vyústí v metabolický syn-
drom, záněty, autoimunitní 
poškození , kardiovaskulární 
a nádorové choroby. 

Předcházely tomuto kro-
ku nějaké výraznější od-
borné studie? Pracovala 
jste léta v prestižních labo-
ratořích v Rakousku, jistě 
byste o tom věděla. Jaká je 
skutečnost?
Zatím chybí jakékoliv stu-
die tykající se vlivu hmyzích 
mouček na lidské zdraví, ale 
již nyní je jasné, že průmy-
slové potraviny bez nebo 
s hmyzími moučkami nepa-
tří do jídelníčku, který přid-
spívá ke zdraví a prosperitě 
těla. O iciální schválení EU 
o přidávaní hmyzích mouček 
do průmyslových potravin 
povede k razantnímu nárůs-
tu všech výše zmiňovaných 
civilizačních chorob. 

Je to začátek razantněj-
ších změn v dosavadním 
pojetí naší stravy. Co bude 
podle vás následovat?
Přidávání hmyzích mouček 
do potravin je jen začátkem 
připravovaných změn v glo-
bálně nastaveném potravi-
nářském průmyslu. Do roku 
2030 by měl hmyz a produk-
ty z něj vyrobené, společně s 
umělým, laboratorně pěsto-
vaným masem z kmenových 
buněk, nahradit konzumaci 
masa a velké části živočiš-
ných produktů, včetně vajec 

a mléčných výrobků. Ostat-
ně máslo z tuků moučných 
červů si mohou spotřebitelé 
již vyzkoušet. V některých 
zemích je již v prodeji, stejně 
jako chléb z hmyzí mouky. 
Toto opravdu chceme? Vždyť 
původní stravování v našem 
klimatickém pásu, bylo vždy 
postaveno na základních po-
travinách jako jsou prastaré 
druhy obilovin a luštěnin, se-
men a ořechů, zelenině a ovo-
ci. Živočišná produkce byla 
postavená výhradně na vol-
ných chovech zvířat, která 
se mohla pást na loukách 
a ve volných výbězích a byla 
zdrojem kvalitních živočiš-
ných produktů. Přidávání 
hmyzích mouček do potravin 
je jen začátkem připravova-
ných změn v globálně nasta-
veném potravinářském prů-
myslu. Tyto základní zdravé 
jednosložkové potraviny 
máme vyměnit za hmyz a tím 
zachránit planetu od sklení-
kového efektu.

Nepovede to nakonec 
ke vzrůstu všech možných 
civilizačních chorob?
Odpovím jednou větou. Je čas 
zastavit tuto zvrácenou stra-
vovací propagandu a uvědo-
mit si, co znamená opravdová 
udržitelnost v potravinářství. 

A na závěr dáte našim 
čtenářům i konečné vysvět-
lení a shrnutí ?
Jídelníček postavený na hmy-
zu a umělém mase nemá nic 
společného s udržitelností. 
Jediné kam povede, bude 
naprosto alarmující nárůst 
všech druhů civilizačních 
onemocnění a to včetně dětí. 
Kdo se nám snaží namluvit, 
že toto je v pořádku jak pro 
nás , tak i pro planetu Zemi 
? Kde jsou studie , že hmyz je 
pro naše tělo a naše trávení 
v pořádku ? Co vysoká para-
zitální zátěž oslabující imu-
nitní systém, veliké množství 
antiživin poškozujících tráve-
ní, toxiny. Jsou to ale i antibio-
tika nutně aplikovaná v pro-
dukci hmyzu naveliko. Výčet 
škodlivin v rámci hmyzích 
potravin jistě není konečný. 
A argument udržitelné kva-
litní bílkoviny ? Z toho nako-
nec plyne jediné doporučení. 
Dále se zaměřit na produkci 
a kupování potravin od regi-
onálních farmářů. To je jedi-
ná cesta pro budoucnost jak 
naši, tak našich dětí. Jsme 
totiž nejen tím co jíme ,ale co 
trávíme .To vystihuje určitě 
nejlépe náš zdravý přístup 
k potravinám pěstovaných 
zkráceně tady a teď.

Eugenie Línková

Jsme to, co trávíme 

Nabídka specialit a pochoutek 
z červů z tuzemské produkce

Červíci pocházejí z českého 
chovu. Před jejich zpracová-
ním prochází několikadenní 
hladovkou, aby se důkladně 
očistili. Poté je krátce povaří, 
usuší a nakonec okoření. Vše 
se dělá s maximální pozor-
ností na kvalitu a zachování 
výživových hodnot. Na to má 
důkazy Libor Sloupenský, 
vizionář a spoluzakladatel 
irmy WormUP s.r.o. z Vam-

berka. „Naše larvy potemníka 
moučného pocházejí z cer-
ti ikované farmy na Moravě, 
která splňuje veškeré hygi-
enické požadavky. Chovají 
se v plastových přepravkách 
s obilným šrotem a stohují se 
do výšky nad sebe. Díky tomu 
je u hmyzu zajištěna nižší 
náročnost na prostor oproti 
jiným hospodářským zvířa-
tům. Čas od času je jim doda-
ná čerstvá zelenina jako zdroj 
vody. Chov v naší provozovně 
v Blansku je velice suchý, čistý 

a důkladně větraný. Zpracová-
váme bezmála 10tun hmyzu 
ročně. Zatím se stále zaměřu-
jeme pouze na sušené larvy 
v celku, ale s ohledem na ros-
toucí zájem, budeme v blíz-
ké budoucnosti rozšiřovat 
sortiment i o další produkty, 
jako jsou cvrčci a rozemletý 
hmyz.,“ přibližuje chov červů 
Libor Sloupenský. Zajímavostí 
je, že podle legislativy spadá 
jedlý hmyz do kategorie hos-
podářských zvířat. S ohledem 
na to je hmyz podle provozo-
vatelů hmyzí farmy nejčistěji 
chované i zpracovávané hos-
podářské zvíře. Na jeho chov 
se spotřebuje mnohonásobně 
méně vody, krmiva i půdy, než 
je to v případě jiných hospo-
dářských zvířat.

Nebojíme se ani chitinu

„Larvy potemníka moučného 
vysoušíme, okořeníme a do-

dáváme spotřebiteli v této 
podobě, pod názvem Křupaví 
červíci. Jde o produkt který 
by se dal připodobnit suše-
nému masu, ale vzhledem 
k tomu že je skutečně chut-
ný a zajímavý, jde o zdravou 
pochoutku například na-
místo brambůrek,“ dodává 
dál k těmto , pro řadu lidí 
dobrotám, Libor Sloupenský. 
A jelikož se odpůrci této stra-
vy někdy na sociálních sítích 
z neznalosti oboru vyjadřují 
k možnostem kontamina-
ce hmyzu jak plísněmi, tak 
chemickými látkami, k tomu 
producent hmyzích specialit 
uvádí.“Obvykle se tyto infor-
mace šíří spíše po sociálních 
sítích a ne z úst odborníků. 
Riziko kontaminace potravin 
plísněmi, nebo chemickými 
látkami, se týká obecně všech 
potravin a ani výroba hmyzu 
tyto rizika nezanedbává. Ne-
jde tedy o nic, z čeho by bylo 

třeba dělat si nadměrné oba-
vy. Hmyz při chovu i zpraco-
vání prochází nejpřísnějšími 
normami HACCP a je pravi-
delně dozorován SVS (státní 
veterinární správa). Produk-
ty jsou pravidelně testová-
ny a případný výskyt by byl 
z výroby okamžitě stažen. 
A jelikož se šíří i obava stran 
chytinu obsaženého v hmy-

zích moučkách, tak i k tomu 
podám vysvětlení. Chytin 
v v našem těle napomáhá 
trávení. Chová se podobně 
jako vláknina. Chitin je po ce-
lulóze druhým nejběžnějším 
polysacharidem vyskytujícím 
se volně v přírodě. Je součástí 
například exoskeletu hmy-
zu, ale můžeme jej najít také 
u korýšů, hub, bakterií, kva-

sinek či řas. Lze jej používat 
jako přísadu do potravin, 
a využívá se i pro lékařské 
účely.“

Chov hmyzu podléhá 
nejpřísnější kontrole

Už jen dodejme ,že WormUP 
je první irmou v ČR která za-
čala na trh dodávat produkty 
z hmyzu. Zpracovává hmyz, 
který je odchován v ČR prá-
vě pro účely potravinářské 
výroby, s nejpřísnějším do-
zorem. „Chtěli jsme, aby se 
změnil stávající vývoj masné 
výroby a hmyz je k tomu ide-
ální možností. Uvědomovali 
jsme si společenské předsud-
ky, které s jedlým hmyzem 
souvisí, ale rozhodli jsme se, 
že tyto předsudky změníme, 
což nejde jinak než praxí, 
„uzavřel Libor Sloupenský. 

A tak i od něj platí pozván-
ka na ochutnávku na některý 
z jimi nabízených p výrobků, 
které byly možné i vidět na 
stánku WormUP během ne-
dávného brněnského veletr-
hu Salimatech. Návštěvníci 
sušený hmyz tak mohli vidět 
a ochutnat například Sušený 
hmyz, Cvrččí chipsy a krekry, 
Cvrččí protein, Hmyzí čokolá-
du, Opilé červíky, a nebo těs-
toviny a tapenády. S křupavý-
mi červíky, přejeme dobrou 
chuť .

Eugenie Línková

Zajímavým způsobem se k zdravé 
výživě vyjadřuje mikrobioložka 
Mgr. Ivana Stenzlová. Působila 
řadu let ve výzkumu v Rakous-
ku, kde zkoumala mimo jiné 
i vliv stravy na vývoj lidského 
organismu a po návratu do ČR 
v této odborné práci pokračuje. 
V poslední době se z odborného 
hlediska vyjadřuje i k nedáv-
no schválenému dokumentu 
v Evropské unii, kdy se jedná o 
používání moučky z těl sušené-
ho hmyzu jako přídavné látky 
do mouk, ale i některých další potravin 
a následně i masných výrobků.

Červi jsou běžnou součástí jídelníčku naprosté většiny světa, tvr-
dí irma WormUP, která v České republice prodává pro řadu lidí 
dobroty s obsahem hmyzí moučky. Pojídání hmyzu se říká ento-
mofágie. A dostává se i na evropské talíře. Stačí jen, aby hmyz lidé 
ochutnali a zjistili, že je to opravdu dobrota. Vždyť je to blízký pří-
buzný třeba takových lahůdek, jako je humr či krevety. Jedlý hmyz 
představuje především dostatečný zdroj bílkovin. Má jich v sobě 
hned třikrát tolik, než třeba hovězí steak. Najdeme v něm převáž-
ně zdravý nenasycený tuk. A neobsahuje přitom žádné sacharidy. 
Bonus navíc je nálož vápníku, železa a zinku. Chov hmyzu se navíc, 
na rozdíl od velkých zvířat, obejde i bez užívání antibiotik.

RŮZNÉ

Křupavé červíky na veletrhu SALIMATECH nabídla fi rma WORMUP

Ivana Stenzlova
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„Lékošmejdi „ kupčí s potravinovými doplňky 
a zneužívají i jména profesora Jana Pirka

V jednotlivých číslech maga-
zínu Agrární a Potravinářský 
obzor dáváme prostor zcela 
opakovaně a cíleně odbor-
níkům i z řad lékařů, špiček 
ve svém oboru. Tentokrát 
jsme o názor k této tematice 
a nejen jí, požádali světovou 
kapacitu, kardiochirurga prof.
MUDr Jana Pirka z pražské ne-
mocnice IKEM.

Jak se pane profesore dí-
váte celkově na zmíněné 
změny ve stravování lidí? 
Náš organismus je přece po 
staletí na něco zvyklý a do-
slova biochemicky na stra-
vu reaguje. V konečné fázi 
se tak stravou dodává tělu 
nejen potřebných živin,-
vitamínů a minerálů,ale 
jde i o určité udržení nebo 
nastartování organismu 
pro zdravý vývoj jednotli-
vých orgánů. Jak byste to 
doplnil z pozice kardiochi-
rurga a co podle Vás nejvíc 
ovlivňuje ze stravy krevní 
systém a správnou funkci 
srdce?
Jakožto kardiochirurg nejsem 
v otázce výživy takovým od-
borníkem, jako ti lékaři, kteří 
to mají za svůj hlavní obor. 
A těch máme v IKEMu několik. 
(např. MUDr. Petr Wohl, Ph.D). 
Proto nedovedu odborně 
zhodnotit problém náhradní 
stravy, o které se zmiňujete 
v otázce. Pokud opráším své 
znalosti z anatomie, tak jsme 
se vždy učili, že stavbou své-
ho zažívacího ústrojí je člověk 
všežravec. To znamená, že 
není ani šelma, která se živí 
výhradně masem, ale ani bý-
ložravec, k jehož výživě stačí 
pouze rostlinná strava. Musím 
říci, že o tom se píše i v Bibli 
ve Starém zákoně, kdy Mojžíš 
od Boha dostal toto přikázá-
ní: „Všecko což se hýbe a jest 
živo, bude vám za pokrm: jako 
i bylinu zelenou, dal jsem vám 
to všecko.“ Takže již naši dávní 
předkové věděli, že člověk je 
všežravec. Problém v nedo-
statku potravy vidím trošku 

z jiného pohledu a to v tom, 
že právě v zemích, kde je nej-
větší přírůstek obyvatelstva, tj. 
Asie, ale hlavně i Afrika, je pro-
duktivita práce tak nízká, že 
zemědělství je často na úrov-
ni středověku, či ještě starší 
doby. Vyspělý svět by se měl 
starat o to, aby zvýšil vzděla-
nost a uvědomění lidí, že „bez 
práce nejsou koláče“. Je potře-
ba jim pomoci v tom, aby po-
chopili, že když díky mnohem 
lepší zdravotní péči, kterou jim 
vyspělý svět poskytuje a no-
vorozenci přežívají, je potřeba 
se také poté ale o ně postarat 
a nespoléhat na to, že to za ně 
vyřeší někdo jiný.

Vy sám se hodně věnujete 
i osvětě pokud jde o zdravý 
vývoj lidí a to i sportem, ale 
zůstaňme u stravy a třeba 
i léků. Měl jste v počátcích 
masivního výskytu Covi-
du-19 i jasná řešení a za své 
názory k vakcínám jste byl 
persekuován. Co byste nyní 
lidem doporučil ve vztahu 
k věřme doznívajícímu one-
mocnění při napadení orga-
nismu koronaviry?
Jediné, co bych doporučil li-
dem, aby žili zdravým život-
ním stylem. Tzn. stravovat se 
pestrou, nejlépe středomoř-
skou stravou, kaloricky od-
povídající jejich výdeji. Např. 
horník může jíst mnohem víc 
než člověk sedící u počítače. 
Dostatečně se pohybovat, ale 
i odpočívat. Hlavně bych zdů-
raznil pohyb.

V poslední době a to trvá 
tak více než dva roky jsou 
s Vámi na internetu i růz-
ná zastavení u léků hlavně 
na snížení cholesterolu 
a třeba i tzv. čistění cév. Jsou 
to samozřejmě podvrhy, 
kdy se tzv. šmejdi, parazitu-
jící na Vašem dobrém jmé-
ně přiživují a doslova kup-
čí s léky. Zpočátku to byly 
produkty určené k bylinné 
léčbě a v poslední době jsou 
to ale i léky na bázi chemie. 

Co byste k tomu řekl našim 
čtenářům. Jak se účinně 
bránit a nevěřit těmto pod-
vrhům?
To je opravdu závažný pro-
blém. Již několik let se snažím 
s pomocí příslušníků krimi-
nální policie odhalit pachatele 
těchto hanebných činů. Tato 
internetová kriminalita je 
velice obtížně dohledatelná. 
Chtěl bych všechny čtenáře 
periodik a především fanouš-
ky sociálních sítí znovu dů-
razně upozornit, že já jsem 
chirurg a jakýkoli lék nabí-
zený mou osobou je podvrh 
a zneužití mého jména. Zjiš-
ťováním, odkud lék pochází, 
většinou končí ve slepé uličce, 
protože inální adresa byla 
dlouhá léta na Panenských 
ostrovech. V poslední době 
ale díky opravdu nezměr-
nému úsilí policie, se poda-
řilo zjistit, že tento podvod 
pochází z Ruska. Když jsme 
v Senátu řešili novelu zákona 
o ochraně spotřebitele, zeptal 
jsem se pana ministra, jak je 
možné ochránit spotřebitele 
od těchto lékošmejdů. Dostal 
jsem odpověď, že bohužel je 
to neřešitelný problém a že 
zbývá jen opatrnost. Tímto 
nabádám všechny, kteří si 
chtějí něco podobného ne-
jen ode mne, ale i od ostat-
ních kolegů koupit, aby byli 
obezřetní a opatrní, protože 
potravinové doplňky nikdo 
nekontroluje a nikdo neví, co 
opravdu obsahují. Jinak je to 
drahá zkušenost. Důrazně se 
tedy distancuji od těchto pod-
vodných článků, které mým 
jménem nabízejí např. Tone-
rin, Cardioaktive, Cardiline aj.

Můžete nám pane profe-
sore prozradit jak Vy sám 

se stravujete, co upřed-
nostňujete, zda ve Vašem 
jídelníčku je i maso a proč 
případně nejste vegetari-
án a kdy navečer i jíte na-
posledy?
Já se stravuji, řekl bych, při-
měřeně svému kalorickému 
výdeji, který ale mám dost 
velký, protože denně spor-
tuji, takže já v zásadě jím 
všechno. Ale snažím se do-
držovat, aby strava byla pes-
trá, rád si dám i maso, ale ne-
musím jej mít denně, zrovna 
tak mám rád třeba těstoviny, 
nebo některá jídla jenom 
z brambor a ze sýrů. Já jím 
tehdy, když mám hlad. Dří-
ve jsem jezdíval domů velmi 
často pozdě a jedl jsem, kdy-
koli bylo potřeba. Takže když 
jsem se dostal domů třeba 
ve 22 hodin, klidně jsem jedl 
i v tuto hodinu. Nemyslím si, 
že to je rozhodující, myslím 
si, že rozhodující je množství 
potravy, které má být úměr-
né kalorickému výdeji.

V jednom z předchozích 
čísel magazínu jsme uvedli 
i Vaše rady k pití vína , kdy 
jste doporučoval určité 

množství ženám a o něco 
víc mužům a třeba i denně. 
Jak tomu je přesně z Vaše-
ho pohledu a může to i mít 
vliv na srdeční činnost?
O pití vína bylo napsáno již 
mnohé. Je zcela jasné, že člo-
věk, který trpí např. nemocí 
jater, může pít víno pouze 
bezalkoholové, které se již 
také začalo vyrábět. Jinak si 
myslím, že víno je starý kul-
turní nápoj, který provázel 
lidstvo, pokud můžeme zjis-
tit, po celou dobu doložitel-
né historie lidstva. Ale jeho 
pití by mělo být přiměřené. 
Vyvstává otázka, co je to při-
měřené. Přiměřené pití je ta-
kové množství vína či jiného 
alkoholu, které nedělá pro-
blémy ani tomu konzumen-
tovi, ale ani jeho okolí. Tzn. 
že když si dáme při večerním 
posezení či povídání s přáte-
li skleničku vína a jsme jinak 
zdrávi, určitě si neublížíme. 
Podle některých výzkumů 
přiměřené množství, tj. jed-
na až dvě skleničky vína , ve-
dou ke snížení LDL, tj. škod-
livého cholesterolu.

Eugenie Línková

RŮZNÉ

 Evropská unie se zabývá mimo jiné tím, jak 
nasytit narůstající počet obyvatel ve světě 
a jak nahradit živočišnou bílkovinu jiným, 
dostupným způsobem. To už na interne-
tu nabízejí různé irmy, především zatím 
na bázi tyčinek müsli s hmyzí moučkou. 
Je to trend jak nahrazovat velkochovy 
jatečných zvířat třeba cvrčky. Na letošním 
veletrhu Salimatech už tyto irmy se svou 
nabídkou mouky z hmyzu prezentovaly tyto 
produkty. Do roku 2030 se Evropská unie 
vynasnaží tento trend silně podporovat 
a nebude to už jen zdaleka okrajová zále-
žitost. Podle jejího nedávného nařízení lze 
proteiny pro lidskou stravu získávat i jinak 
a to jednak náhradou masa z velkochovů 
i laboratorně vyrobeným umělým a stejně 
tak produkty z hmyzu. Jaký vliv to ale bude 
mít na naše zdraví a jak vůbec brát různá 
doporučení tak zvané zdravé výživy?

Prof. MUDr.Jan Pirk, DrSc.  (archiv IKEM)

INZERCE

VÁŠ OBCHODNÍ PARTNER

Potravinářský
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Původně chtěla francouzská 
vláda de inovat přesně stano-
vený seznam položek, které se 
budou muset prodávat za co 
nejnižší cenu (na což hodlá 
obchodním řetězcům samo-
zřejmě značně přispět). Ty si 
však prosadily, že budou o ob-
sahu tohoto spotřebního koše 
rozhodovat samy. Například 
společnost Carrefour nabídne 

vládou dotované nízké ceny 
přibližně u 200 položek tak 
zvaně základních potravin, ře-
tězec Casino pak ohlašuje po-
dobný krok hned u 500 z nich. 

Co jsou základní potraviny

Neznáme přesný výčet těchto 
tak zvaně základních potra-
vin,co ve Francii se rozhodl 

dotovát stát,ale určitě by 
mezi měly patřit tyto:

Ovoce a zelenina bohatá 
na vitamíny, minerály, vlákni-
nu a další důležité živiny. 
Obilniny a cereálie – zahrnují 
chléb, rýži, těstoviny, ovesné 
vločky a další. Jsou význam-

ným zdrojem energie a obsa-
hují také vlákninu, vitamíny 
a minerály. Mléčné výrobky 
– mléko, sýry, jogurty a dal-
ší. Tělu dodají vápník, bílko-
viny a další důležité živiny. 
Maso, ryby a vajíčka – jsou 
důležitým zdrojem bílko-
vin a dalších živin. Luštěni-
ny – například fazole, hrách, 
čočku a další, jež nabídnou 
například bílkoviny, vlákninu 
a dalších důležité živiny.Tyto 
základní potraviny by měly 
být součástí každého jídel-
níčku, aby zajistily dostatek 
živin pro správné fungová-
ní těla. A budou-li k dostání 
za rozumnou cenu, tím lépe.

Obava prezidentky Po-
travinářské komory, Dany 
Večeřové, že by zahraniční 
řetězce mohly dovážet takto 
dotované zahraniční potravi-
ny jsou tedy oprávněné. Kde 

je ale vina, nechť si rozhodne 
tentokrát spotřebitel. Není to 
totiž jen o nějakém přilepše-
ní řetězců, ale stát, který ne-
chce nechat své spotřebitele 

strádat jednoznačnou draho-
tou by se měl i trochu poučit 
venku,kam stále víc občanů 
vyjíždí za nákupy a řada eko-
nomů ani není proti.

Začněme u prvního 
článku produkce a výroby 
potravin, u zemědělců

"Dnes už není vůbec žádný 
důvod, aby šly ceny potravin 
nahoru, naopak už by měly 
zlevňovat a in laci tlumit. 
Ceny obilí, řepky, energií 
i nafty jdou dolů," řekl před-
seda Zemědělského družstva 
vlastníků Štichovice Václav 
Bulín. Na ceny potravin podle 
něj zemědělci nemají žádný 
vliv. "Ovlivňují ji obchodníci. 
Prodáváme třeba litr mléka 
za 13,24 koruny s tukem přes 
čtyři procenta, ale v krámech 
stojí mléko do 3,5 procen-
ta tuku 30 nebo 32 korun. 
U koho zůstává ten zbytek 
peněz? Obchodníkům se za-
líbilo tvořit miliardové zisky 
a ještě brečet, že za to vůbec 
nemohou," řekl předseda Ze-
mědělského družstva Mlado-

tice Tomáš Polcar. Podle něj 
jsou ceny dané burzou.

Ceny na burze nejsou 
zárukou platby 
od odběratele komodit

Farmáři sledují informativní 
ceny na burze MATIF, které 
jim ale nemusí zpracovatel 
nebo obchodník zaplatit. 
"Nefunguje to tak, že bych 
měl na skladě úrodu, vymy-
slel si částku, která by se mi 
rentovala, a za tu prodám. 
Takhle to nechodí u žádné 
komodity z prvovýroby, ať už 
je to mléko, maso nebo obilí," 
uvedl Polcar. A farmář nemů-
že maso nebo mléko někde 
nechat a počkat dva měsíce, 
až bude dobrá cena, podotkl.

"Od poloviny října nám vý-
kupní ceny pšenice, ječmene 
a řepky, které dostáváme, tr-
vale padají. Nejlépe na tom 

byli ti, kteří prodali hned 
po sklizni," řekl Bulín. V po-
sledních dnech se podle něj 
cena řepky propadne za den 
i o desítky eur. "Nezažil jsem 
to za celou moji dlouhou ka-
riéru, podobně je to s pše-
nicí," uvedl. Kromě propadu 
cen je problém i velmi silná 
koruna.

Poklesy cen u obilovin 
jsou markantní

Například pšenice se 
po žních prodávala 
za 8200 Kč za tunu, teď je 
6000 Kč/t. Cena ječmene 
klesla z 8600 Kč na sou-
časných 4900 Kč/t. Řepka 
je na 12.500 
Kč/t, přitom 
po sklizni 
to bylo až 
19.000  Kč . 
Podle Bu-
lína může 
farmář, který 
má sklady, do-
stat při prodeji 
většího objemu 

nejvíc jednotky korun na-
víc. "Na tuně řepky jsem teď 
usmlouval 20 korun. To je 
tedy ten náš 'diktát' cen," po-
dotkl.

O rentabilitě rostlinné vý-
roby se teď podle Polcara 
mluvit nedá. "Za dusíkatá 
hnojiva na loňskou vegetační 
sezonu jsme platili meziroč-
ně třikrát až čtyřikrát víc," 
řekl. O vyšší desítky procent 
se zvýšila cena osiv, drama-
ticky zdražily náhradní díly 
strojů, nafta stála loni až 45 
Kč/l. Dále jdou nahoru mzdy, 
ceny servisu strojů. "Náklady 
stoupaly všechny, nic se ne-
zlevnilo. Žádná cena nezůsta-
la na úrovni roku nebo dvou 
zpět," dodal Bulín.

Obchodníkům se zalíbilo tvořit 
miliardové zisky a ještě brečet
Situace kolem cen potravin a jejich růstu 
je v poslední doslova vyhrocená. Ministr 
zemědělství Zdeněk Nekula se rozhodl, že 
na cukru ukáže kdo za růstem cen stojí. 
Chce zapojit Úřad pro hospodářskou soutěž 
a sám nařkl obchodníky, že za drahotou po-
travin stojí oni. Podle něj to není na místě. 
Jiného názoru je Tomáš Prouza,prezident 
Svazu obchodu a cestovního ruchu,který je 
i viceprezidentem Hospodářské komory. 
Ten naopak argumentuje tím, že za draho-
tou stojí zemědělci a to především. Nikdo 
ale z obou stran tak diametrálně rozdílných 
názorů nepopírá, že ceny energií a jejích 
enormní růst má právě na drahotě u potra-
vin svůj významný podíl.

U základních potravin jsou ceny v obchodech 
zpravidla pod drobnohledem. Každý ví, kolik 
ještě nedávno stálo obyčejné mléko nebo 
máslo, nemluvě o vajíčkách, cibuli a mrkvi. 
Dnešní ceny mají však k těm v minulosti 
opravdu daleko. Státy v Evropě se snaží 
tento problém řešit různým způsoby. Polsko 
například na čas odpustilo či velmi snížilo 
DPH na potraviny, ve Francii jdou zase cestou 
nejnižších cen. A jak to bude vypadat?

Jak jdou na drahotu potravin v zahraničí

Ovoce a zelenina v některých státech v zahraničí je nyní výrazně dotovaná ze státní 
tamní kasy

Prezidentka Potravinářské komory 
Dana Večeřová

OBCHOD

Do sporů vstupuje 
úřad pro ochranu
Na růst cen u potravin upozorňují již 
od loňského podzimu jak Agrární Komora 
ČR ,tak Potravinářská komora a oba prezi-
denti příčinu vidí hlavně v růstu cen energií 
a dalších vstupních nákladů. Nechtějí to oba 
svádět jen ale na růst cen z těchto důvodů 
a hledají příčinu i u řetězců, kde vidí podle 
nich snahu na této situaci vydělat a třeba 
vyhrožují podle zástupkyně potravinářů 
tím, že dovezou levněji. Zemědělci mají ten-
týž neblahý pocit u překupníků komodit.

„Máme tu soubor faktorů, 
které výrobky zdražují. Elek-
třina je zastropovaná na ta-
kových částkách, které jsou 
čtyřikrát vyšší než byly v roce 
2019. Řada našich potraviná-
řů neměla za ixované energie 
a nyní platí o 300 až 400 pro-
cent více. A nebyly to jen ener-
gie, ale také plyn či pohonné 
hmoty. Mzdové náklady, ná-
klady na obaly a odpady. Ceny 
českých výrobků jsou oprav-
du velmi vysoké a my jsme 
už na podzim upozorňovali, 
že se stáváme nekonkurence-
schopnými. Mrzí mě, že za ce-
lou tu dobu se s tím nic nedělá 
a jenom se hledá viník,“ řekla 
prezidentka Potravinářské 
komory Dana Večeřová.

“Vítáme založení mezi-
resortní pracovní skupiny 
pod vedením Ministerstva 
zemědělství k cenovému vý-
voji potravin na domácím 
trhu. Agrární komora České 
republiky nabízí spolupráci 
a zprostředkování pohledu 
odborné zemědělské veřej-
nosti, který je v této debatě 
důležitý. Hlavním viníkem 
drahých potravin jsou zvý-
šené náklady, kterým čelí 
všechny články dodavatel-
sko-odběratelské vertikály. 

V zemědělské prvovýrobě 
se zvyšují v meziročním 
srovnání o desítky až stovky 
procent náklady na energie 
a pohonné hmoty, průmyslo-
vá hnojiva, krmné směsi pro 
hospodářská zvířata, mzdy 
nebo pachtovné. Zemědělci, 
potravináři i obchodníci mají 
ale různé manévrovací mož-
nosti, jak promítnout zvý-
šené náklady do cen, za něž 
prodávají. Komu a s jakou 
úspěšností se to daří, ukazují 
jednoznačně o iciální statis-
tiky. U některých komodit, 
jako jsou například jablka, 
vejce nebo drůbeží maso, ze-
mědělci zdražovali v průběhu 
loňského roku nejpomaleji ze 
všech článků. Z toho je jasné, 
že zemědělci neurčují ceny 
potravin na pultech a mají 
omezený vliv i na ceny, za něž 
prodávají svou produkci. 
Podmínky na domácím trhu 
určují velké obchodní řetěz-
ce, které u mnoha položek 
zdražovaly nejvíce, ačkoliv 
k tomu nebyl objektivní dů-
vod. 75 procent tuzemského 
maloobchodu ovládá ve sku-
tečnosti 11 obchodních řetěz-
ců majících obrovskou tržní 
sílu, která je neporovnatelná 
s několika desítkami tisíc čes-
kých zemědělských podniků. 
Považujeme za správné, že se 
cenovým vývojem vybraných 
potravin zabývá Úřad pro 
ochranu hospodářské soutě-
že i na základě podnětů, které 
podala Agrární komora České 
republiky. Co se týká zdražo-
vání potravin pro zákazníky, 
zemědělci nemají co skrývat 
a jsou připraveni ke spolu-
práci s Úřadem pro ochranu 
hospodářské soutěže,” říká 
prezident Agrární komory 
České republiky Jan Doležal.

I uzeniny zdražily dost podstatně
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Svaz obchodu a cestovního 
ruchu ČR (SOCR ČR) v čele 
s prezidentem Ing. Tomášem 
Prouzou s osočováním ob-
chodních řetězců, které podle 
ministra Ing. Zdeňka Nekuly 
mají na zdražování potravin 
velký vliv, nesouhlasí a v roz-
hovoru se snažil o vysvětlení.

V čem se ministr Z. Ne-
kula mýlí a jak to vidíte Vy 
z hlediska obchodu?
Ministr Nekula by si měl pře-
devším zamést před vlastním 
prahem a bedlivě se podívat 
na příslušné údaje Českého 
statistického úřadu za loňský 
rok. Z nich vyplývá, že růst 
cen u potravin a nápojů za po-
sledních dvanáct měsíců činil 
15 %, což je ještě méně, než 
byla samotná výše in lace. Na-
opak ceny v živočišné výrobě 
vzrostly o 29 % a v rostlinné 
dokonce o 36,2 %. Jinak pan 
ministr neustále šermuje po-
jmem marže. Znovu opakuji, 
že marže nemá žádnou vypo-
vídací hodnotu. Každý článek 
tzv. vertikály, tedy zemědělci, 
potravináři a obchodníci, má 
jinou skladbu nákladů, při-
čemž většina z nich jde za ob-
chodem. Jen namátkově – 
skladování, energie, doprava, 
logistika nebo mzdy zaměst-
nanců a k tomu nespočet 
bene itů. Právě třeba nákla-
dy na mzdy je nutné pokrýt 
z marží, stejně jako náklady 
na energie a neustálé zdražo-
vání dodavatelů. 

V debatách o cenách po-
travin je jediným průkazným 
ukazatelem ziskovost, kte-
rá je u obchodních řetězců 
pouhých 3,4 %. A to za celý 
sortiment čítající až 20 000 
položek. I proto nemá smysl 
porovnávat jablka, vejce či 
mléko. Důležitý je celek a zis-
kovost jednotlivých stupňů 
celé vertikály. A sám ministr 
Nekula přiznává, že čeští vel-
kozemědělci budou mít za mi-

nulý rok rekordní zisky. 
Jinak ceny zemědělských 

komodit klesají, stejně jako 
ceny hnojiv a energií, což by 
se mělo promítnout i do niž-
ších cen v obchodech. Navíc se 
objeví jarní zelenina z domácí 
produkce a to je rovněž faktor, 
který snižuje cenu potravin. 

Zemědělci mají s růstem 
cen, stejně jako potravináři, 
především problém, pokud 
jde o náklady ovlivněné ne-
jen růstem cen energií. Jsou 
to i komponenty do výroby, 
a to jak hnojiva a ochranné 
prostředky, tak zase u po-
travinářů i některé technic-
ké součástky a třeba i obaly 
(granulát pro plastové oba-
ly atd.) V čem podle Vás na-
rostly speci ické problémy 
spojené i s válkou na Ukra-
jině obchodu?
Obchod je energeticky ne-
smírně náročný provoz. 
Osvětlení, chlazení, provoz 
skladů, celá logistika. A pak 
jeden příklad za všechny. 
V lednu nabízela společnosti 
United Bakeries z holdin-
gu Agrofert nástupní plat 
ve výši 17 900 Kč. Ve stejnou 
dobu byla průměrná ná-
stupní mzda pokladní do su-
per a hypermarketů kolem 
30 000 Kč. Tak kde tedy končí 
peníze spotřebitelů? Na jed-
né straně se rovnoměrně roz-
dělí mezi majitele a zaměst-
nance, na druhé straně zmizí 
ve svěřeneckém fondu. A Ag-
rofert je přitom irma, která 
v některých komoditách na-
prosto ovládla celou vertiká-
lu. Od prodeje zemědělské 
techniky přes hnojiva, země-
dělství, výrobu potravina až 
po obchod. A tam, kde neexis-
tuje konkurence, rostou ceny. 
To platí od nepaměti.

Já vnímám nářky zeměděl-
ců i potravinářů, ale náklady 
rostou všem, i obchodníkům. 
A ti navíc nemohou očeká-

vat ani korunu dotací, které 
ve velkém plynou třeba do ze-
mědělského sektoru. Jistě, že 
válka na Ukrajině způsobila 
situaci, kterou nikdo z nás 
neočekával. Ale třeba když 
docházelo k prudkému růstu 
cen pšenice na burze, země-
dělci a potravináři zareagovali 
téměř obratem a výrazně zvý-
šili ceny a s masivním ziskem 
prodávali loňskou pšenici 
za válečné ceny. Když se pak 
cena dostala na původní úro-
veň, tak se to na konečných 
produktech příliš neprojevilo. 

A ještě jedna věc. Země-
dělci rádi zapomínají, že ob-
chod od nich napřímo naku-
puje jen 3–5 % prodávaného 
zboží, většinou nakupujeme 
přes velkoobchody, odbytová 
družstva a další zprostředko-
vatele. Velká část cenového 
rozdílu končí právě u těchto 
lidí, jejichž jedinou přidanou 
hodnotou je často jen přeba-
lit zboží. Ale zemědělci jejich 
roli záměrně zamlčují. 

Navrhujete změny v DPH. 
Můžete upřesnit?
Pokud chceme opravdu sní-
žit ceny potraviny, nic jiného 
dlouhodobě nepomůže. Mám 
ale dojem, že namísto toho 
sbíráme na některých místech 
pouze politický kapitál…

V poslední době ukonči-
lo svou činnost na venkově 
několik stovek místních 
prodejen potravin. Kde 
je u nich podle Vás hlavní 
problém a důvod této velmi 
špatné situace zásobování 
venkova potravinami?
Musím říct, že třeba během 
pandemie covidu se ven-
kovským obchodům celkem 
dařilo. Lidé oceňovali jejich 
blízkost a třeba i skladbu 
sortimentu. Podle mnohých 
expertů už dokonce doba 
zavírání vesnických obchodů 
skončila. Každopádně kon-

kurence v obchodě s potra-
vinami je značná a na rozdíl 
od jiných sektorů tady zákaz-
níci skutečně hlasují nohama. 
Pokud nejsou spokojeni, tak 
jdou jinam. Domnívám se, že 
budoucnost malé prodejny 
rozhodně mají. Klíčovým fak-
torem je jejich dostupnost. 
Do hry samozřejmě poměrně 
razantně vstupují i vietnam-
ské večerky.

Hodně lidí jezdí naku-
povat z uvedených důvodů 
větší české drahoty potravi-
ny do sousedního Německa 
nebo Polska. Někteří eko-
nomové sice říkají, proč ne, 
to ale není až tak dobrou 
vizitkou pro naši vládu. Co 
byste navrhoval Vy?
V Polsku jsou potraviny lev-
nější, protože i nadále pla-
tí nulová DPH. Pokud jde 
o Německo nebo Rakousko, 
troufám si tvrdit, že tam po-
traviny levnější v porovnání 
s prodávanými u nás nejsou. 
Samozřejmě, že jiná věc je 
kupní síla obyvatel a pestřej-
ší nabídka regionálních pro-
duktů. Ale to je jiný příběh. 
Nejvíc zdražila v posled-
ní době zelenina, jako jsou 
rajčata, okurky, salát atd. 

Myslíte si, že se zaprvé tady 
po roce 1990 zlikvidovalo 
mnoho skleníků a fóliovní-
ků a teď se to i takto pro-
jevuje nedostatkem vlast-
ní produkce? A za druhé 
při tak velkých nákladech 
na energii se to vůbec vy-
platí znovu oživovat?
Řeknu to takhle. Na pultech 
prodejen obchodních řetěz-
ců je dlouhodobě 80 až 90 % 
domácích potravin. Obchod-
níci jsou připraveni vykoupit 
vše, co domácí zemědělci vy-
pěstují a potravináři vyrobí. 
Musí to být však v dostateč-
né kvalitě a za odpovídající 
cenu, kterou jsou lidé ochot-
ni akceptovat. Mohl bych 
uvést nespočet příkladů 
úspěšné a dlouhodobé spo-
lupráce mezi českými země-
dělci či potravináři na jedné 
straně a obchodníky na stra-
ně druhé. 

Nejaktuálnější příběh je 
ten o jablkách. Část pěstite-
lů křičí, že bude kácet sady 
a raději nasadí řepku. Ano, 
je to ta nejjednodušší cesta, 
jak likvidovat další část kva-
litní ornice, natahovat ruku 
po dotacích a doma přehra-
bovat peníze. Ale přitom 
se nám množí případy, kdy 

kalibrace jablek se blíží více 
standardům pro krmivo, 
a ne jako zboží pro spotře-
bitele. Je to šílené. A naopak 
máme mnoho případů, kdy 
se krásně rozvíjí vztah mezi 
obchodem a pěstitelem a ten 
rozlohu svých sadů masivně 
rozšiřuje. Chce to jen trochu 
chtít a naslouchat, co chce 
spotřebitel. Ne jen ronit slzy, 
že mám „málo“. To nikomu 
nepomůže a pečení holubi 
holt v našich zeměpisných 
šířkách nelétají…

Po cukru ministr Nekula 
zkritizoval abnormální růst 
cen vajec: Jak to za obchod-
níky sledujete Vy?
Cena vajec v Česku je velmi 
podobná ceně v okolních 
zemích – ve slevách okolo 
4,50 Kč a mimo slevové akce 
okolo 6 Kč. Výrazně nižší je 
cena jen v Polsku kvůli tomu, 
že tam je nulová DPH na po-
traviny, zatímco v ČR je to 
15 %, což veškeré potraviny 
výrazně prodražuje.

Na cenu vajec působí pře-
devším stále vysoké ceny 
energií, nejvyšší DPH v regi-
onu a v posledních měsících 
i ptačí chřipka, kvůli které 
jsme přišli o část dodavatelů.

Vysokou DPH i přes opa-
kované sliby odmítá ministr 
Nekula řešit, pro nižší cenu 
energií pro výrobu a pro-
dej potravin také dodnes 
nic neudělal, místo toho jen 
vymýšlí, na koho pošle jaké 
udání. Je smutné, že ministr 
zemědělství nemá odvahu 
řešit skutečné problémy, 
které by cenu potravin sní-
žily. Ale jednou snad přijde 
na ministerstvo zemědělství 
politik, který není z cukru, 
a dlouho neřešené problémy 
českého zemědělství začne 
dávat do pořádku.

Počkáme si, až úřady další 
udání pana Nekuly vyhodno-
tí jako neoprávněná, jak už 
se v minulosti stalo. A pak 
od něj budeme žádat omluvu. 
V mezičase by taky mohl pan 
ministr konečně odpovědět, 
proč velkozemědělci zdražují 
o tolik rychleji, než se zvedají 
konečné ceny na pultech.

Dvoustranu připravila:
Eugenie Línková

„Chci zdůraznit, že naším 
hlavním cílem je ochrana spo-
třebitelů a zajištění zdravé-
ho konkurenčního prostředí 
na našem trhu. Jednotlivé do-
zorové instituce musí na zá-
kladě analýzy rizik zinten-
zivnit svoji činnost v oblasti 

kontrol a v případech, kde to 
kompetence umožňují, spo-
lečně připravit cílené kont-
rolní akce. Ty se budou týkat 
celého potravinového řetězce, 
od zemědělců, přes potravi-
náře až po obchodníky. Po-
ctiví se nemají čeho obávat, ti 

nepoctiví ale musí pocítit, že 
jejich chování je neakceptova-
telné,“ řekl ministr zeměděl-
ství Zdeněk Nekula.

Nejdůležitějšími dozorový-
mi orgány v oblasti cen a do-
držování pravidel prodeje 
jsou Česká obchodní inspek-
ce a Specializovaný inanční 
úřad. Proto jsou součástí pra-
covní skupiny nejen zástupci 

Ministerstva zemědělství, ale 
i Ministerstva inancí a Mini-

sterstva průmyslu a ob-
chodu, které tyto dozoro-
vé orgány metodicky řídí. 
V oblasti bezpečnosti, 
kvality potravin a uvádě-
ní nepravdivých informa-
cí je to Státní zemědělská 
a potravinářská inspek-
ce, příp. Státní veterinár-
ní správa, které spadají 

do kompetence MZe. Zmíně-
né dozorové orgány budou 
pracovní skupinu pravidelně 
informovat o výsledcích kon-
trol v oblasti potravin a mini-
str zemědělství bude o vývoji 
průběžně informovat vládu.

Další diskutovanou proble-
matickou oblastí jsou pravidla 
pro poskytování slev. Podle 
ministra Nekuly není v žád-

ném případě záměr slevy 
omezovat, naopak, obchod-
níci mají o zákazníky zdravě 
soutěžit co nejnižší cenou. Je 
ale nutné, aby slevové akce 
dodržovaly jasná pravidla 
platná podle novely zákona 
o ochraně spotřebitele od le-
tošního ledna a nedocházelo 
k jejich účelovému obcházení. 

„Probírali jsme i konkrétní 
příklady, na které jsme narazili 
v praxi a na které nás upozor-
nila veřejnost či média, za což 
jim všem velmi děkuji. Jeden 
příklad za všechny. Čokoládu, 
která běžně stojí kolem 40 ko-
run, obchodník na několik dní 
zdraží na 95 korun a následně 
ji nabízí s údajnou slevou 62 
procent za 36 korun. Cena 95 
korun jasně vybočuje z obvyk-
lé ceny a jednoznačně slouží 

pouze k tomu, aby obchodník 
mohl nabídnout zdánlivou sle-
vu, která ve skutečnosti žád-
nou slevou není. Odmítám se 
spokojit s vysvětlením, že spo-
třebitel byl o ceně informován, 
a tudíž je to v pořádku. Není, 
a nikdo tady nebude ze spo-
třebitelů dělat hlupáky,“ uvedl 
ministr Zdeněk Nekula.

Kontrolní orgány musí ma-
ximálně využívat stávající 
zákonné možnosti a teprve 
v případě, že se některý ze 
zákonů ukáže jako nedosta-
tečný, bude MZe navrhovat 
ve spolupráci s ostatními re-
sorty úpravu těchto zákonů. 
Pracovní skupina se opakova-
ně schazí aby měla mít k dis-
pozici aktuální údaje k pod-
nětům veřejnosti zaslaným 
na MZe.  (li)

OBCHOD

Obchod vnímá nářky zemědělců 
i potravinářů, ale náklady rostou všem
Ministr Nekula se ostře vymezuje v poslední době k cenám v su-
permarketech a tvrdí, že tam je ten nejvyšší podíl na růstu cen 
potravin. Ustavil dokonce mezirezortní skupinu z odborníků 
k dané tematice. Jednání se tak účastní zástupci ministerstev 
inancí a dále průmyslu a obchodu. Jsou i vyčleněné dozorové 

orgány, co budou ceny potravin ostře sledovat a případně jejich 
neoprávněný a nadměrný růst postihovat.

Ministr zemědělství: Naším hlavním cílem je ochrana spotřebitelů
V druhé polovině měsíce března se na Mi-
nisterstvu zemědělství (MZe) sešla mezi-
resortní pracovní skupina, zřízená minis-
trem Zdeňkem Nekulou (KDU-ČSL) kvůli 
řešení problematiky vysokých cen potra-
vin. Jednání se zúčastnili zástupci mini-
sterstev inancí a průmyslu a obchodu. 
Skupina se zabývala analýzou aktuálních 
dat k cenám potravin, kompetencemi do-
zorových orgánů a jejich koordinovaným 
postupem v rámci kontrolních akcí.

Ing. Tomáš Prouza
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Technologie irmy Nerez Blučina znají 
vinaři, ale i pivovary z celého světa

Technologie na míru

Firma NEREZ Blučina s.r.o. 
reagovala již v roce 1990 
na poptávky vinařů po jed-
noduchém zařízení a nádo-
bách na víno. Postupně byla 
nabídka rozšířena o další 
sortiment. Hlavní speciali-
zací současné společnosti je 
výroba pro vinařství a pivo-
vary. Firma nabízí dodávku 
kompletního vybavení pro 
zpracování hroznů. Pro pi-
vovary vyrábí nádoby, varny 
a celé pivovary do ročního 
výstavu piva cca 12000 hl. 
Dále společnost nabízí ne-
rezové tlakové a netlakové 
nádoby, čerpadla, iltry, sa-
nitační stanice a další zaří-
zení pro vinařství, pivova-
ry, lihovary, potravinářský 
a farmaceutický průmysl. 
Společnost NEREZ Blučina 
s.r.o. je zaměřena na indivi-
duální výrobu dle požadavků 
zákazníka. Veškeré procesy 
jsou řízeny a kontrolovány 
systémem managementu 
kvality dle EN ISO 9001. 

Oceněný Cross – Flow Filtr

Ocenění Zlatá Salima v ka-
tegorii strojírenských pro-
duktů získala firma Nerez 
Blučina v r. 2014 za zaří-
zení pro mikrobiologickou 
filtraci. Cross-flow filtr typ 
CF-10 je zařízení pro mem-
bránový filtrační proces 
vyvinuté speciálně pro víno 
s velkým důrazem na šetr-
nost a dosažení vysoké či-
rosti. Má zabudovaný ohřev 
a je vybaveno automatikou 
pro řízení filtračního pro-
cesu. Kaly jsou ze systému 
odváděny do samostatné 
nádrže, v závěru procesu se 
přefiltrují a zůstatek vína 
se odsaje čerpadlem. Jde 
o moderní, sterilní proces 
filtrace, který řeší problém 

zanášení a čištění filtru 
unikátním dynamickým 
odstřelováním. Šetří sani-
tační prostředky i životní 
prostředí. Filtr využijí také 
výrobci moštů, medoviny 
a dalších nápojů.

Vinařská laboratoř

Vinařská laboratoř v areálu 
irmy NEREZ Blučina s.r.o. 

vznikla na podzim roku 2012. 
Během roku 2013 byl nasta-

ven systém jakosti a všechny 
potřebné normy, v prosinci 
2013 pak získala akreditaci 
u ČIA, o.p.s. Laboratoř na-
bízí rozbory moštu na FTIR 
(Fourier Transform Infrared 
spectroscopy, tj. spektro-
skopická metoda založená 
na absorpci infračerveného 
záření při průchodu vzor-
kem) při sklizni nebo jako 
předsklizňový rozbor, rozbo-
ry mladých vín na FTIR, stav 
jablečno-mléčné fermentace, 
kompletní rozbory vín pro 
účely SZPI, VOC, zemská vína. 
Laboratoř je vybavena nej-
modernějšími přístroji.

Prodejna vinařských 
a zahrádkářských potřeb

Od roku 2005 je v areálu 
irmy otevřena prodejna vi-

nařských a zahrádkářských 
potřeb, kde se zákazníci mo-
hou seznámit s celým sorti-
mentem výrobků irmy Nerez 
Blučina s.r.o., ale i výrobků ji-
ných irem. V roce 2015 spo-
lečnost otevřela prodejnu 
květin v centru Blučiny, kde 
lze najít pestrý výběr řeza-
ných, pokojových hrnkových 
a sezónních venkovních kvě-
tin.

Šťastné vinařství

„Šťastné vinařství“, to je 
malá rodinná irma, která 
vznikla jako odnož společ-
nosti NEREZ Blučina s.r.o.. 
Šťastné vinařství se nachází 
ve Velkopavlovické vinařské 
oblasti v obci Blučina, která 
leží pod kopcem Výhon, kde 
se od nepaměti pěstovalo 

víno. Vyrábí odrůdová bílá 
a červená vína, moravská 
zemská vína i jakostní vína 
s přívlastkem. „Do kvality na-
šich vín se promítá dlouho-
letá zkušenost jak s výrobou 
vína, tak i s výrobou strojů 
a zařízení pro vinařskou 
technologii,“ říká František 
Šťastný, majitel vinařství 
a současně jednatel společ-
nosti Nerez Blučina, s.r.o..

Jeho vína můžete zakoupit 
v prodejně vinařských po-
třeb, která se nachází v are-
álu irmy NEREZ Blučina 
s.r.o.. Součástí rodinné irmy 
je i vinný sklep, kde mohou 
zájemci ochutnat vína při po-
sezení s přáteli i s možností 
občerstvení.

Text: Petr Hynek
Foto: autor a archiv irmy 

INZERCE

František Šťastný
Po ukončení Střední země-
dělské mechanizační školy 
pracoval v zemědělství jako 
mistr dílen a potom mistr 
odborného výcviku pro 
obor stavební stroje. Poté 
začal podnikat. Celý život se 
zajímá o vinařství.

Společnost NEREZ Blučina, s.r.o. se zamě-
řuje především na technologie pro vinaře 
a do pivovarů. Úspěšně je prodává nejen 
na našem trhu, ale exportuje i do zahrani-
čí. Technologie pro vinaře z nerezavějící 
oceli vyrábí již od roku 1990 a získala 
za ně ji řadu ocenění. 

Hlavní specializací současné společnosti je výroba pro pivovary a vinařství
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Kopulovitý dort s drobeným 
povrchem, uvnitř kterého se 
nachází bílá náplň s vločkami 
kakaa, šlehačkou a banány, 
se stal jablkem sváru a spor 
skončil až u soudního řízení. 
Směs na přípravu sladkého 
dezertu přivedl Dr. Oetker 
na počátku milénia na český 
trh pod názvem Krtkův dort. 
Podobný výrobek však pro-
dává i nepoměrně menší re-
gionální irma Labeta z Chru-
dimska , na kterou světový 
potravinářský koncern podal 
žalobu. Krajský soud v Par-
dubicích uvedl, že Labeta 
se dopustila nekalé soutěže 
a parazitovala na známějším 
produktu. Proti tomuto roz-
sudku však žalovaná irma 
podala odvolání a uspěla. 

Dezert je inspirován 
lidovou tvořivostí

„Rozhodnutí prvoinstanční-
ho soudu jsem vnímal jako 
nesprávné, nespravedlivé 
a vytvářející nebezpečný pre-
cedens obecně pro všechny 

malé výrobní podniky. Není 
přece možné, aby nám kdo-
koliv zakazoval vyrábět urči-
tý druh výrobku v nějaké po-
době, když sám není autorem 
ani výrobku samotného, ani 
jeho podoby. V tomto případě 
se jedná o dort vzniklý na zá-
kladě lidové tvořivosti (včet-
ně jeho typického tvaru), 
která nás inspirovala k vý-
robě sypké směsi pro jeho 
přípravu. Stejně tak i spo-
lečnost Dr. Oetker byla ne-
pochybně inspirována touto 
lidovou tvořivostí, na jejíchž 
základech vyprodukovala 
svůj výrobek. Následnou ma-
sívní reklamní kampaní sice 
společnost Dr. Oetker tento 
výrobek v Čechách zpopula-
rizovala, to jí však dle mého 
názoru ještě nedává právo 
usurpovat si trh s tímto vý-
robkem pouze pro sebe. To by 
nám pak ad absurdum mohla 
podobně zakázat vyrábět 
třeba směs na vánočku s vy-
obrazením pro ni typického 
copánku. Proto rozhodnutí 
vrchního soudu, který žalobu 

Dr. Oetkera zamítl ve všech 
bodech, vnímám jako velké 
zadostiučinění,“ komentoval 
rozhodnutí soudu Ing. An-
tonín Smrček, MBA, ředitel 
a předseda představenstva 
společnosti Labeta.

Již před 20 lety proběhl 
spor o název výrobku

Historie sporu mezi oběma 
irmami sahá až do roku 2002. 

Tehdy Labeta, český podnik 
z Dřenic na Chrudimsku, pro-
dávala sypkou směs na pří-
pravu dortů pod názvem Ko-
pečkový dort a čelila žalobě 
společnosti Dr. Oetker, že ná-
zev výrobku může být chápán 
jako zaměnitelný s označením 
Krtkův dort. Spor skončil Do-
hodou o narovnání a společ-
nost Labeta následně výrobek 
uváděla na trh pod názvem 
Sladké ostrovy, Banánová 
Gran Canaria, Banánový dort 
a od roku 2015 pak nese jmé-
no Drobený dort. Obě stra-
ny se tehdy také dohodly, že 
vůči sobě navzájem nebudou 

uplatňovat žádné další náro-
ky. To platilo až do 27. srpna 
2019, kdy Dr. Oetker vznesl 
požadavek, aby Labeta stáh-
la svůj Drobený dort z trhu, 
protože může být spotřebitel 
klamán, jelikož oba výrobky 
mají obal s podobným vyob-
razením dortu.

Zákaz prodeje by 
znamenal diskriminaci 
menších výrobců

Ochranná známka Krtkův 
dort se ovšem vztahuje pouze 
k samotnému slovnímu ozna-
čení, nikoliv k podobě dortu. 
Ostatně v Německu tento typ 
sypké směsi produkuje dlou-
hodobě i společnost RUF, kte-
rá dort, jenž lze ze sypké smě-
si upéct, prezentuje stejným 
způsobem jako Dr. Oetker či 
Labeta a v rámci jednotného 
trhu EU je tento výrobek do-
stupný i v České republice. 
Navíc podobný tvar dezertu 
má například i dort Zucco-
tto, který je běžně používaný 
a prodávaný. Společnost Labe-
ta poukazuje na fakt, že výro-
bek nemá jednoznačně iden-
ti ikovatelného autora. Pokud 
by si tedy výrobce, jenž na něj 
nemá „patent“, ale pouze jej 
zpopularizoval, nárokoval vý-
hradní právo jej vyrábět, jed-
nalo by se o diskriminaci vůči 
menším a chudším výrobcům, 

kteří ačkoliv jsou schopni vy-
rábět stejné výrobky ve stejné 
kvalitě jako ti velcí, nemohou 
si dovolit masivní inanční 
kampaň. 

Proti aktuálnímu verdiktu 
Vrchního soudu v Praze je 

ještě možné podat dovolání 
k Nejvyššímu soudu, dovolá-
ní ale nemá odkladný účinek. 
Zatím a to doposud společ-
nost Dr.Oetker této možnosti 
nevyužila.

Česká irma vyhrála soudní spor 
s nadnárodním potravinářským gigantem
Světový potravinářský koncern Dr. Oetker zažaloval tuzemskou 
irmu Labeta a.s. z Polabí za prodej směsi na dezert, který vyobra-

zením na obalu připomíná jejich výrobek Krtkův dort. Nyní však 
odvolací soud rozhodl, že žalovaný se žádné nekalé soutěže nedo-
pustil. Společnost Labeta a.s. smí tedy nadále svou směs na Dro-
bený dort prodávat, navíc jí byla přiznána plná náhrada nákladů 
řízení před soudy obou stupňů. 

Určité detaily výroby v roz-
hovoru prozradil ředitel ir-
my Labeta a.s. Ing. Antonín 
Smrček.

Můžete našim čtenářům 
víc přiblížit výrobní pro-
gram Labety?

Labeta, která je aktuálně 30. 
rok na trhu, pod vlastní znač-
kou vyrábí zhruba 15 druhů 
směsi na přípravu moučníků. 
Většina těchto směsí je bezlep-
kových. Celkově vyrábí Labeta 
v retailovém balení pod vlastní 
značkou cca 95 druhů výrob-

ků – mimo směsí na moučníky 
jsou to různé přípravky na pe-
čení a na vaření (např. kypřící 
prášek do pečiva či želatina 
na vaječnou tlačenku), dále 
pak směsi na chléb, přílohy 
(např. bramborový knedlík 
v prášku) nebo želírovací pří-

pravky (na domácí výrobu 
ovocných marmelád). Součás-
tí výrobního sortimentu jsou 
i tekuté výrobky (např. sladké 
polevy – topingy, nebo tekuté 
koření jako je sójová omáčka). 
A dodám,že zhruba 35 položek 
z výše uvedeného jsou výrob-
ky bez lepku.

U takovýchto irem bývá 
pravidlem, že své zboží na-
bízejí i velkoodběratelům. 
Je to i váš případ?
Je to i náš případ a Labeta dále 
navíc produkuje na 35 výrob-
ků v balení pro gastro seg-
ment . Je to například bram-
borové těsto v balení 15 kg. 
Labeta je též výhradním za-
stupitelem pro ČR a SR pro 
distribuci portugalské značky 

ISWARI . V tomto případě jde 
o tak zvané superpotraviny 
, kdy vše je mimo jiné v BIO 
kvalitě a zároveň bez lepku 
a toto portfolio činí na 45 dru-
hů výrobků.

Prozradíte roční obrat 
irmy?

Roční obrat společnosti bývá 
90-100 mil. Kč, vloni však či-
nil pouze 87 mil. Kč. To byl pro 
nás prozatím asi nejhorší rok.

Jistě se na tom podepsal 
i růst cen energií, co dal-
šího?
Energie , tedy elektřinu a plyn 
se nám naštěstí podařilo za-
ixovat v létě 2021 na 2 roky 

dopředu, takže v tomto smě-
ru problémy zatím nemáme. 

Horší to bylo v souvislos-
ti s prudkým zdražováním 
vstupních surovin. Tyto nám 
dodavatelé zdražili takřka ze 
dne na den, ale vůči našim 
hlavním odběratelům (pře-
vážně potravinové řetězce) se 
nám vstupní zdražení surovin 
dařilo promítnout do prodej-
ních cen jen velmi pomalu 
a postupně, a tím jsme utrpěli 
značné ztráty.

Dále pak masívní nárůst 
cen surovin způsobil stejně 
masívní nárůst potřebného 
pracovního kapitálu, tedy 
na cash low – hodnota nut-
ných zásob skokově vzrostla 
(3 naše inančně nejnáročněj-
ší suroviny stouply i víc jak 
o 100 % - mouka, cukr, bram-
borové vločky).

Kolik lidí u vás jako za-
městnanci působí a co vše 
v provozech zpracovávají?
Labeta má 35 zaměstnan-
ců a jsme tradičním českým 
výrobcem z Polabí. Již 30 let 
jsme tu pro všechny, kteří 
poctivě zpracovávají ovoce 
do džemů, nakládají zeleninu, 
nebo pro ty, kdo potřebují mít 
raz dva navařeno i napečeno – 
a to jak ve variantě konvenční, 
tak i bez lepku či v BIO kvalitě. 
Labeta ale pravidelně přináší 
na trh též novinky, které re-
lektují nejmodernější tren-

dy ve stravování a nabízí tak 
i řadu superfood, veganských 
či low carb výrobků a pro-
duktů pro domácí želírování 
a nakládání ovoce a zeleniny. 
Produkty celoročně zakoupíte 
a mnoho inspirativních recep-
tů najdete na www.labeta.cz.

Stranu připravila: 
Eugenie Línková

Tradiční česká irma Labeta a.s., sídlící v Dřenicích na Chrudim-
sku, byla založena již v roce 1993. Je významným výrobcem a do-
davatelem suchých sypkých směsí na přípravu pokrmů, od roku 
2010 pak rozšířila svůj sortiment o produkci tekutých přípravků, 
jako jsou sladké polevy či tekuté marinády, a dochucovadel v po-
době koření, sójových omáček a dalších. Výrobky nacházejí uplat-
nění nejen při rychlé přípravě pokrmů v moderních domácnos-
tech, ale i v tradiční kuchyni nebo v gastronomických provozech. 
Své produkty dodává společnost do předních českých hypermar-
ketů a supermarketů, internetových obchodů a vybraných sítí 
lékáren a prodejen zdravé výživy. 

Ředitel fi rmy Labeta a.s. Ing. Antonín Smrček

Labeta z Chrudimska slaví letos 30 let

RŮZNÉ
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Na setkání jsme se domlou-
vali několik měsíců, stále bylo 
něco důležitějšího. Původ-
ně jsme měli dělat rozhovor 
s oběma bratry. Ale když za-
volal bagrista, že jede k nim 
na stavbu, musel nakonec 
jeden z nich odjet, a tak jsme 
vyzpovídali aspoň Luďka Ko-
šuta. Ten je víceméně techno-
logem vinařství, bratr se pro-
vozně stará více o vinohrady, 
ale rozhodování je veskrze 
společné. 

Jak byste stručně popsal 
historii vašeho rodinného 
vinařství? 
Naši předkové měli určité 
pozemky a vinice a vyráběli 
víno od nepaměti. To do této 
oblasti zkrátka patřilo. Na-
konec i na naší etiketě máme 
uveden letopočet 1862, do-
kdy jsme vysledovali počátky 
hospodaření v naší rodině. 
Na statku jsme našli docho-
vaný trám, na kterém je na-
psáno „Michal Košut – hospo-
dář roku 1862“. 

Ale pokud půjdeme do ne-
dávné historie, náš taťka 
na počátku osmdesátých let 
postavil sklep, na tu dobu 
poměrně velkou a moderní 
stavbu, v Prušánkách – Ne-
chorech. Po revoluci v roce 
1989 začal otec podnikat, 
a protože jsme v tom s brá-
chou vyrůstali, naše budoucí 
zaměření bylo poměrně zřej-
mé. Já i bratr jsme postupně 
nastoupili na Střední vinař-
skou školu ve Valticích a já 

jsem pak pokračoval ve stu-
diu na Zahradnické fakultě 
v Lednici. Mezitím jsme ob-
novili polní výrobu našeho 
hospodářství a kolem roku 
1995 jsme rozšířili i naše 
vinařství. Nicméně po škole 
jsme ještě nějaký čas získá-
vali zkušenosti v zaměstnání 
i brigádně v zahraničí a sou-
časně se věnovali i výrobě 
vína v našem rodinném pod-
niku. 

A současnost? Máte stále 
polní hospodářství nebo se 
věnujete čistě vínu? 
Obhospodařujeme necelých 
sto padesát hektarů polností. 
Vinic máme asi třicet hekta-
rů, z toho jsme pět hektarů 
restrukturalizovali a dalších 
pět hektarů na obnovu čeká. 
Jsme rodinná irma, máme 
pár zaměstnanců a v sezoně 
hodně využíváme práce bri-
gádníků. 

Jaká je vaše roční produk-
ce a na jaká vína se zaměřu-
jete? Můžete popsat základ-
ní iloso ii vinařství?
Víno jsem zpočátku dělali pře-
vážně sudové, až v roce 1999 
jsme začali dodávat na širší 
trh i víno v lahvích. Aktuálně 
jsme na roční produkci mírně 
přes sto tisíc lahví. Pokud jde 
o naše zaměření či iloso ii, 
na našich webových strán-
kách máme napsáno a hrdě se 
k tomu i hlásíme, že jsme „mo-
derní nositelé tradic“. 

Co to znamená? 
Chceme uchovávat naše tra-
dice, na které jsme opravdu 
hrdí, zaměřujeme se na pů-
vodní odrůdy, které do naší 
oblasti vždy patřily, ale chce-
me vyrábět vína v moderním 
moravském stylu. Používáme 
moderní technologie, nicmé-
ně chceme zachovat jejich ryzí 
osobitý charakter, vycházející 
z naší oblasti a z našich tradic. 

Jaké odrůdy preferuje 
vaše vinařství a proč? 
Před vstupem do Evropské 
unie v roce 2004 jsme vysazo-
vali vinice s tím, že zařadíme 
odrůdy, které jsou tu v po-
sledních letech doma a také 
jsme chtěli mít i tradiční mo-
ravské odrůdy. Chtěli jsme 
se něčím odlišit. Tak to bylo 
třeba se Sylvánem. Chtěli jsme 
mít odrůdu, která se tu dříve 
pěstovala a přitom jí tu moc 
není. Také náš Aurelius si zá-
kazníci našli a oblíbili. Děláme 
jej jen asi 1000 – 1500 litrů 
ročně, podle ročníku. Větši-
nou ho necháváme co nejdéle 
na vinici, ale sledujeme u něj 
zdravotní stav a sbíráme jej 
na poslední chvíli. Čekáme, až 
trochu zcibébovatí a až potom 
jej posbíráme a vylisujeme. 

Dočetl jsem se, že jste se 
pustili i do přírodních vín, 
která v posledních letech 
zažívají boom? 
Ano, děláme třeba pét-nat 
nebo oranžové víno. S přírod-

ními víny jsem experimen-
toval už na vysoké škole. Už 
tehdy jsem zkoušel spontánní 
kvašení na slupkách v malé 
nádobě. Tehdy o tom ale ješ-
tě nebylo takové povědomí, 
kdežto teď prožíváme velký 
zájem o přírodní vína. Pét-nat 
je z pohledu výroby jednoduš-
ší. Řekli jsme si, že chceme leh-
ké víno, tak jsme zvolili Muš-
kát moravský. A potom jsme 
chtěli zkusit udělat oranžové 
víno metodou kachetinských 
vín. V současné době připra-
vujeme ještě další dvě přírod-
ně laděná vína – Sauvignon 
a Tramín, který zkoušíme dělat 
úplně bez přidané síry. Přijdou 
na trh až za delší čas

Kterých ocenění z po-
sledních let si nejvíc vážíte 
a proč? 
Zúčastňujeme se celkem pra-
videlně vybraných soutěží 
doma i v zahraničí. Z těch 
domácích nás asi nejvíc těší 
zařazení do Salonu vín Čes-
ké republiky, kde jsme měli 
v jednom ročníku z té stovky 
nejlepších vín z republiky 
šest našich. V zahraničí dá-
váme vína hlavně do soutěží 
v Rakousku a USA. Asi před 
pěti lety se Chardonnay sta-
lo absolutním šampionem 
na soutěži vín Finger Lakes 
International Wine Competi-
tion v USA, což nám udělalo 
obrovskou radost. A loni jsme 
uspěli třeba na americké sou-
těži vín Great American IWC 
2022, kde jsme získali šest 
medailí, z rakouské AWC Vie-
nna 2022 jsme si odvezli de-
set medailí...

Jak do vašeho života 
a do života vinařství zasáh-
lo tornádo?
Byl to šok, i když jsme na tom 
nebyli nejhůře v obci, byli 

jsme někde na okraji té niči-
vé síly, která padesát metrů 
od nás na jedné straně ještě 
odnášela celé střechy, ale pa-
desát metrů na druhou stranu 
už padaly jen jednotlivé střeš-
ní tašky. My jsme byli někde 
mezi tím, kdy nám vítr oho-
lil střechu, ale aspoň krovy 
zůstaly. My jsme byli v době, 
kdy tornádo udeřilo, v areálu 
Prušánek, kde padaly „jen“ 
kroupy, ale některé o průmě-
ru vinařské skleničky...

Asi nejhůř dopadly naše 
objekty, které jsme měli v are-
álu bývalého JZD v Moravské 
Nové Vsi, tam to byla katastro-
fa. A mezi areálem JZD a obcí 
máme některé z našich vinic, 
asi osm hektarů vinic bylo 
poničených. Ale díky pomoci 
přátel a dobrovolníků, a taky 
inanční pomoci státu, jsme 

se nakonec ze všeho postupně 
dostali, i když stále ještě ná-
sledky tornáda řešíme. 

Co čeká vinařství Košut 
v nejbližších letech, na co se 
chcete zaměřit? 
Před námi je hlavně rekon-
strukce, respektive přestavba 
našeho vinařství v Morav-
ské Nové Vsi do podoby mo-

derního Vinařského statku, 
kde musíme jednak zrekon-
struovat ještě budovy po-
ničené tornádem a postavit 
moderní haly pro zvýšení ka-
pacity a zlepšení komfortu vý-
roby vín. Součástí areálu bude 
také prezentační a degustační 
místnost. Do budoucna náš 
projekt počítá s penzionem 
a vinotékou. V našich skle-
pech v Prušánkách – Necho-
rech se chceme zaměřit pře-
devším na vinařskou turistiku 
– máme zde dva sklepy s uby-
továním a dokončujeme re-
konstrukci dalšího sklepa pro 
degustace a prodej našich vín. 
Naše vinařství se zúčastňuje 
také různých festivalů a vi-
nařských akcí, a v tom chceme 
nadále pokračovat. 

Text: Ing. Petr Hynek
Foto: archiv vinařství

Ing. Luděk Košut a Jaroslav Košut - dva bratři z Prušánek, kteří navázali 
na rodinné tradice a budují úspěšné vinařství. Jejich plány nezničilo ani 
tornádo před téměř dvěma roky. Pustili se do stavby nového Vinařského 
statku v Moravské Nové Vsi, další prezentační sklep dokončují v Prušán-
kách – Nechorech, kde má jejich rodinné vinařství dlouhou tradici. 

Vinařství Košut se nebojí sklízet ani v zimě… Žlutý a modrý sklep - prezentační sklepy vinařství v Prušánkách - Nechorech

Vinařství sází na tradice a folklor, což je 
znát i z nových etiket

Bratři Luděk (vlevo) a Jaroslav Košutovi

Sl
ám

ov
é 

ví
no

S následky tornáda v Moravské Nové Vsi se vinařství Košut potýká dodnes

Vinice v Prušákách – Nechorech
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Výstaviště láká na české potraviny 
i celebrity, které budou vařit
Chcete si pochutnat na pravé české uzenině, sýru nebo třeba paš-
tice? Dát si panáka dobré slivovičky nebo skleničku lahodného 
vína? Pak vyrazte ve dnech 11. až 14. května na českobudějovické 
Výstaviště. Souběžně s tradiční výstavou Hobby se zde bude konat 
první ročník potravinářského veletrhu CZECH FOOD EXPO. Chybět 
nebude kuchařská show, vařit budou i známé osobnosti.

Veletrh CZECH FOOD EXPO 
přivítá potravináře z celé 
České republiky. Návštěvníci 
se mohou těšit na opravdu 
bohatou nabídku. Expozici, 
která bude ve stylu velké trž-
nice, najdou v pavilonu T1. 
Své zastoupení zde budou 
mít jak výrobci a prodejci 
masných i mléčných výrobků, 
tak například i čokoládovny. 
Chybět nebudou samozřejmě 
ani pivovary, lihovary nebo 
vinařství.

Kuchařská show 
i speciality na jihočeském 
pečivu

Jedním z těch, kteří nabíd-
nou své speciality na po-
travinovém veletrhu bude 
i farmářský obchod Naše 
farma. „Nabízíme jihočes-
ké speciality. Máme napří-
klad ochucené medy, pálivé 
omáčky, různé druhy paštik, 
třeba kapří paštiku. Nabí-
zíme například i uzeného 
kapra s pečenými jablky, 
nebo slaninádu a další věci. 
Jedná se o takové unikátněj-
ší produkty, které můžete 
dát i jako dárek. Snažíme 
se dělat produkty s „přida-
nou hodnotou“,“ popisuje 
Petr Šavel s tím, že pro ná-
vštěvníky budou připravené 
i ochutnávky. 

„Domluvili jsme se s něko-
lika pekárnami z centra Čes-
kých Budějovic a jako ochut-
návku nabídneme některé 
naše speciality na různých 
druzích pečiva. Jsme sami 
zvědaví, co bude lidem nejvíc 
chutnat,“ prozradil.

Na pódiu se v průběhu vý-
stavy představí také kuchař-
ská show, vařit budou i známé 
osobnosti ze světa kultury.

„V rámci veletrhu HOBBY 
přijede Pepa Libický se svo-
jí roadshow. Přiveze i svého 
hosta, kuchaře Luboše Rych-
valského, který je tváří Re-
ceptáře Prima Nápadů a rub-
riky Beze ztrát,“ prozradila 
tisková mluvčí českobudějo-
vického výstaviště Michaela 
Čeňková.

Dodala, že chybět nebude 
soutěž v pojídání, ani soutěže 
a zábava pro děti.

Zdravé potraviny z jižních 
Čech i do školních jídelen

Představí se i takzvané e-
-tržiště. Jedná se o společný 
projekt Jihočeského kraje, 
Regionální agrární komory 
Jihočeského kraje a jejího 
projektu „Chutná hezky. Ji-
hočesky“, Státní zemědělské 
a potravinářské inspekce 
a Krajské veterinární správy 
pro Jihočeský kraj. Jak říka-

jí zástupci tohoto projektu, 
jeho cílem je vytvořit pro-
stor, který bude fungovat 
na stejném principu jako byla 
osvědčená tržiště, kde naše 
babičky a maminky nakupo-
valy zdravé místní potraviny. 
Nakupovat tady mohou na-
příklad i školy do svých jíde-
len. „Proč by měly naše děti 
jíst mrkev, která nacestovala 
stovky kilometrů, když pár 
metrů vedle školy roste krás-
ní, kvalitnější, jihočeská?“ 
ptají se zástupci projektu.

„Jako jihočeské patrioty 
nás trápí sledovat, kolik se 
u nás vyrobí výborných zdra-
vých jihočeských potravin 
a naše děti ve školách přitom 
dostávají dotované produkty, 
které k nám putují tisíce kilo-
metrů přes půl světa. Proto 
jsme přišli s Jihočeským tr-
žištěm,“ říká k e-tržišti i jiho-
český hejtman Martin Kuba.

HOBBY láká nejen 
zahrádkáře a kutily

Veletrh se koná souběžně 
s tradiční výstavou HOBBY, 
na které si návštěvníci zakou-
pí sadbu i sazenice, doplňky 
pro dům a zahradu, novin-
kou jubilejního 30. ročníku 
jsou expozice dřevostaveb, 
tiny house a karavanů. Více 
informací na www.vcb.cz. 
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I letos se konala největší uzenářko-vinařská show v České repub-
lice a provoněla o  posledním únorovém víkendu areál brněn-
ského hradu Veveří. Na Slavnostech moravského uzeného a vína 
otevřeli již po deváté vinaři své nejlepší lahve a  uzenáři přivezli 
své nejlahodnější výrobky. Návštěvníci zvolili i nového Krále uze-
nářů pro rok 2023. Sobota patřila moravskému uzenému a od de-
sáté hodiny ráno nabídly stánky v přilehlém parku k ochutnání 
uzenářské speciality a  tradiční dobroty. Degustace vína se usku-
tečnila ve velkém vytápěném stanu, kde patnáct rodinných mo-
ravských vinařství představilo své nápoje.

 „Do soutěže se mohl přihlá-
sit kdokoliv, kdo udí doma 
a nebojí se se svými výrob-
ky pochlubit. Pokud někdo 
přihlášku propásl, mohl se 
do soutěže zapojit alespoň 
jako odborný hodnotitel,“ řekl 
jeden z organizátorů akce 
Pavel Pichler. V rozhovoru 
přiblížil tuto ojedinělou a už 
nesmírně oblíbenou akci víc.

Letošní Slavnost morav-
ského uzeného a vína nebýt 
koronaviru by byla už jede-
náctá. Po vynucené pauze je 
devátá. O to ale byla půso-
bivější a konala se ve dnech 
25. a 26. února. Uzenářská 
sobota dala impulz k ote-
vření tří částí hradu Veveří 
a to od 9.30 do 16.30 hodin. 
Ve stejném čase se pokračo-
valo tamtéž i v neděli. Mů-
žete přiblížit dění na tak už 
oblíbené akci?
Začneme otevíráním Horního 
hradu zvaného Příhrádek pře-
dáním klíčů, po němž hned 
následuje uzenářská hymna. 
Pak došlo od řeznického mi-
stra rodinného klanu Martina 
Kloudy na odborný výklad 
s názvem Mistrovská řeznic-
ká škola s vysvětlením jaké 
maso na jaký účel. Druhým 
dílem navázala Mistrovská 
uzenářská škola kdy Martin 
Klouda vysvětlil zájemcům 
jak na nejlepší uzené. A pak 
už byl čas na zahájení sou-
těže jedlíků , kdy letos došlo 
na pojídání uzených jazyků 
na čas. Jen prozradím, že úpl-

ně na první soutěži se totéž 
dělo s tlačenkou, další ročník 
s uzenými oušky a tak se stří-
dá jedna pochutina a mění se 
vždy s každým dalším rokem. 
Po jedné hodině odpolední 
se vyhlašuje vítěz Nejlepšího 
domácího uzeného a ten zís-
kává putovní pohár hejtmana. 
Následně se vždy koná Vyuze-
ná kuchařská show Markéty 
Hrubešové a Lukáše Nečase 
a přesně na čas v 15:45 se 
slavnostně vyjímá teplé uze-
né z udírny dochází na veřej-
nou ochutnávku. Po celý den 
probíhala soutěžní degustace 
uzenářských specialit, ná-
sledovalo hlasování o Krále 
uzenářů 2023 a  vše doplňo-
vala ochutnávka vín morav-
ských vinařství. Každoročně 
se koná prohlídka hradeb , 
kam až zespoda z nádvoří je 
slyšet nádherné tóny lidové 
a cimbálové muziky jíž kulisu 
tvoří kejkle s kejklíři . Koštuje 
se během řemeslného jarmar-
ku i na Prostředním hradě 
a na Dolním hradě si zase při-
cházejí na své děti s opékáním 
špekáčků a výrobou vlastních 
klobás.

A co druhý den, nazvaný 
Gurmánská neděle?
Nazval bych to snoubením 
prémiových lahůdek od Divo-
kých farem s vybranými víny. 
Pak už následuje opět kuchař-
ská show šé kuchaře Michala 
Götha a Markéty Hrubešové 
a ve 14 hodin dochází ke Ko-
runovace krále uzenářů 2023. 

Jak vznikl nápad uspořá-
dat tuto soutěž ?
K cestovnímu ruchu, kde 
řada z nás působí, patří sa-
mozřejmě i gastronomie 
a ta má svá speci ika. Nápad 
vznikl, když se hledali chutě 
České republiky a speci icky 
Jihomoravského kraje, kde 
se tradičně pěstují meruňky, 
okurky,ale i ve velkém víno. 
To vše má svou tradici, oso-
bitou vůni a pak i zajímavé 
produkty při jejich zpraco-
vání. A uzené při jejich degu-
stacích nikdy nechybí. U nás 
má svou tradici a my na ni 
poukazujeme nejen touto 
soutěží,ale rádi bychom za-
chovali tu klasiku vynikající 
chutě domácího uzeného,k-
teré by nikdy nemělo zmizet 
z našeho jídelníčku. A jak se 
ukazuje, lidi si tuto chuť rádi 
rádi připomínají a na tyto 
soutěže rok s rokem zájem-
ců valem přibývá. To nás těší 
a chceme v tom určitě pokra-
čovat.

Jak vznikla volba hrad 
Veveří na Moravě a mohou 
si návštěvníci této soutěže 
během akce i prohlédnout 
samotné prostory zámku?
Hledali jsme zajímavý a tu-
risticky atraktivní entra-
vilán na akci a to po všech 
stránkách. Hrad Veveří to 
splňoval. V zimě si lze pro-

Pavel Pichler

hlédnout venkovní prostory 
hradu, hradní vnitřní okruh 
je v tomto čase ještě uzavřen.

Jak vybíráte soutěžící, 
jsou to jen malá řeznictví 
a uzenářství nebo se mo-
hou zúčastnit i velké ma-
sokombináty se svým uze-
ným?
Do soutěže se mohou přihlá-
sit pouze malá lokální do-
mácí řeznictví, velké irmy 
do soutěže nemohou.

A přiblížíte i soutěž jed-
líků?
Soutěž jedlíků je velmi žáda-
ná a každý rok se střídá po-
chutina určená k této degus-
taci, která ale probíhá na čas 
a účastní se jí pokaždé 6 sou-
těžících. Letos jsme do sou-
těže vybrali prasečí jazyk . 
Každý ze soutěžících obdržel 
porci o velikosti jednoho ki-
logramu a měl toho co mož-
ná nejvíc spořádat v krátkém 
čase. Vítěz to vše snědl pod 
8 minut.

Kdo z vinařů se může 
účastnit a jde i v jejich pří-
padě o soutěžení ?
Vinaři se uzenářské soutěže 
klasicky velmi rádi účastní, 
sami ale nesoutěží. Jsou to 
malá moravská vinařství. Le-
tos jich bylo 15. 

Co porota vše posuzuje 
a jak probíhá samotný ce-
remoniál s vyhlášením ví-
těze? 
Hodnotí se chuť, vzhled, bar-
va, struktura, vůně a  po se-
čtení bodů se vyhlásí vítěz.
Následuje korunovace se 
vším všudy včetně fanfár, ví-

těznou trofejí ,jíž je koš s uze-
nými a víny a věncem pro ví-
těze, šampiona.

Letos je králem soutěže 
o nejchutnější uzené maso 
vlastní výroby stal pan Ra-
domír Ráček z Náměště nad 
Oslavou a není to dokonce 
poprvé. Můžete jej víc z jeho 
profesního hlediska přiblí-
žit našim čtenářům?
Jde o domácí řeznictví-uze-
nářství rodiny Ráčkovy. Je to 
rodinná irma specializující se 
na výrobu tradičních řeznic-
kých a uzenářských výrobků. 
Pracuje pouze s kvalitními su-
rovinami, nepoužívá náhraž-
ky ani separát, výrobky jsou 
jako za první republiky. Bůček 
se udí na švestkovém dřevě, 
klobásy se naráží do přírod-
ních střívek, jaternice jsou 
skutečně z jater a jsou ručně 
špejlované. Králem soutěže se 
stal Radomír Ráček za devět 
let jejího trvání již potřetí.

Kolik se letos zúčastnilo 
soutěžících a jaká byla ná-
vštěvnost? 
Tato soutěž se stává čím dál 
tím populárnější a letos se 
na ní dostavilo na 5000 lidí. 
O krále uzenářů soutěžilo 8 
rodinných řeznických irem 
a  klání o amatérské uzené se 
zúčastnilo 15 soutěžících.

Kdy se koná další ročník 
této soutěže? Bude opět 
na hradě Veveří a co byste 
návštěvníkům po předcho-
zích zkušenostech doporu-
čil, na co se mají připravit?
 Zatím ještě neřeknu přesný 
termín,ale bude to některý 
zase z víkendů v měsíci únor 
roku 2024. Zavčas to dáme vě-
dět prostřednictvím různých 
medií. Doporučujeme dorazit, 
projít si hrad, užít si hudbu, 
vinařský stan a hlavně ochut-
nat co nejvíce uzeného. To 
si ostatně na těchto slavnos-
tech návštěvníci kupují domů 
pro své příbuzné a  na Hradě 
Veveří nezůstane nikdy nic 
z bohaté nabídky jak uzeného 
tak vín. A to nás moc těší,víme 
že si návštěvníci dvou stráve-
ných v Jihomoravském kraji 
a na tomto krásně hradě uží-
vájí doslova plnými doušky.

Eugenie Línková

Radomír Ráček z Náměště nad Oslavou se stal opakovaně vítězem

Slavnosti uzeného a vína
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po deváté na hradě Veveří
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Cukru jíme nadbytek a ryb a ovoce žalostně málo

Alarmující je především 
spotřeba cukru. Ta by měla 
být na osobu za rok 20 kilo-
gramů, skutečnost je ale až 
35 kg. Obiloviny konzumu-
jeme taky víc než je dopo-
ručená dávka 120 kg na oso-
bu za rok a skutečnost je 
146 kg. Zajímavá je spotřeba 
luštěnin,zeleniny a brambor, 
kde svou roli v určitém pře-
kročení doporučené dávky 
hrají zřejmě brambory, jichž 
jíme dostatek a tak dopo-
ručených 140 kg ročně pře-
kračujeme o 18 kg. Klasicky 
je vyšší spotřeba drůbežího 
masa, namísto 20 kg sní-
me ročně 28 kg v průměru 
na osobu. Totéž je s vejci 
a mírně se překračuje i spo-
třeba másla namísto 4 je to 
5 kg. Kupodivu je v normě 
sádlo, kde doporučená roční 
spotřeba jsou 4 kg a v prů-
měru na osobu je tomu tak 
i ve skutečnosti. Žalostně 
ale málo jíme ryb. Namísto 
20 kg, zkonzumujeme roč-
ně jen 4 kg na osobu a totéž 
je až překvapivé u ovoce. 
Tam odborníci kladou důraz 
na vitamíny a minerální lát-
ky ,kdy by jedinec měl sníst 
ročně 160 kg, ale 86 kg vyja-
dřuje něco málo nad polovi-
nou doporučované dávky. 

Co z toho plyne

Máme zřejmě v genech pře-
jídat se sladkostmi a jako 
přílohu si dávat i větší porce 
brambor. Na druhou stranu 
nemáme moře a tak sladko-
vodní ryby v jídelníčku neza-
chrání de icit jódu a mnoha 
živin z rybího masa. Ti uvě-
domělí jedinci to dohánějí 
tabletami s obsahem rybího 
tuku. Jak ale lékaři dodávají, 
není nic lepšího než konzu-

mace těch zdravých potravin 
v přírodní podobě a to nejsou 
jen ryby. Je to i případ kolage-
nu, který je dobré doplňovat 
v podobě kůží z vepřového 
masa a nebo chrupavek, co 
jsou u zvířecích kostí. I tady 
platí, že není nad přírodní 
stravu a s tím spojený příjem 
živin. Odborníci proto radí, 
dodávat tělu účinné látky 
v té nejdostupnější podobě 
, s dobrým využitím při bio-
chemických procesech se 

zapojením jaterních buněk 
a stále platného Krebsova 
systému.

Ovocnáři i zelináři 
předložili recept 
na možné zastavení 
poklesu produkce
Ovocem a zeleninou, pře-
devším jejich spotřebou, 
ale i cenami a produkcí se 
na tiskové konferenci kon-
cem března velmi podrobně 

společně zabývaly dvě vý-
znamné agrární organizace. 
Byla to Zelinářská unie Čech 
a Moravy v čele s předsedky-
ní ing. Monikou Nebeskou, 
předsedkyní ZD Všestary 
a Ovocnářský svaz Čech a 
Moravy v čele s předsedou 
ing. Martinem Ludvíkem. 
Z jejich konference jsme vy-
brali několik přehledných 
grafů, které jsou vypovídají-

cí a jednoduše a přehledně 
vysvětlují i laikům, v čem je 
problém u klesající produk-
ce jak ovoce, tak zeleniny. 
U grafů jsou i doporučení,jak 
tento ne zrovna trend zvrátit. 
Přejme si ,aby k potřebnému 
obratu došlo a lékaři nemu-
seli s nelibostí nést pokles 
příjmu vitamínů a minerál-
ní látek u nás všech.

Eugenie Línková

Jaká by měla být skutečná spotřeba potra-
vin v kilogramech na osobu za rok a ko-
lik jednotlivých druhů doopravdy za rok 
sníme je podle docenta Josefa Hurty dobré 
nad tím popřemýšlet. Přitom, jak opako-
vaně v magazínu přinášíme názory odbor-
níků a to hlavně z řad lékařů, tak skladba 
našeho jídelníčku velmi ovlivňuje zdraví 
každého z nás. Je to nejen činnost srdce, 
střev, vnitřních orgánů, která se odvíjí 
od správného příjmu živin. Jejich dobrý 
poměr celkově pomáhá držet tělo v kondi-
ci. A tak jen ve stručnosti sledujte s námi 
čeho je v naší stravě moc, či přehnaně 
a v jakých potravinách bychom měli zase 
naopak přidat.

A jak z toho ven? 
Českým zemědělcům by také pomohlo, kdyby stát 

atkivně podpořil investice do sektoru, třeba výstavbu 
skladů na zeleninu. 

Díky tomu bychom mohli zvýšit produkci, např. 
Cibule, protože spotřebitel by pak mohl celoročně 

koupit větší množství české cibule.
ZUČM
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Obchodní řetězec BILLA chce 
vyjít vstříc všem zákazníkům, 
kteří se v poslední době potý-
kají s dopady in lace. „Víme, 
že české domácnosti musely 
v poslední době kvůli rostoucí 
in laci více přemýšlet o tom, 
kolik utratí za potraviny a ne-
potravinové zboží. Chceme 
jim proto situaci alespoň tro-
chu ulehčit, a proto spouští-
me kampaň na snížení cen vy-
braných výrobků privátních 
značek. Naši zákazníci si tak 
mohou i nadále užívat špičko-
vých výrobků BILLA za nyní 

ještě nižší ceny,“ říká Lucie 
Průšová, vedoucí marketingu 
společnosti BILLA ČR.

Ceny klesnou od poloviny 
dubna u zboží privátních zna-
ček, u nichž řetězec dlouho-
době garantuje vysokou kva-
litu a poměr ceny a kvality. 
Jedná se především o masné 
výrobky Clever, BILLA, BILLA 
Bio a Vocílka. Výrobky pri-
vátních značek jsou snadno 
rozpoznatelné. V prodejnách 
budou zvláště zvýrazněny, 
což zákazníkům usnadní vý-
běr toho, co si koupí.

Řetězec BILLA sníží ceny 
základních potravin, jako 
jsou masné a mléčné výrob-
ky, uzeniny, luštěniny a vy-
brané nápoje. Opatření se 
dotkne také některého zboží 
denní potřeby – kuchyňských 
utěrek, toaletního papíru 
nebo kapesníků. Zlevněny 
budou také vybrané pamlsky 
pro domácí zvířata.

Trvalé snížení cen u vy-
braných výrobků se přidává 
k mnohým akčním slevám 
na brandové výrobky a vý-
robky privátních značek, 
které BILLA ve svých pro-
dejnách nabízí každý týden 
po celé republice. Informace 
o tom, které výrobky jsou tr-
vale zlevněny, zjistí zákazníci 
v letácích, na internetových 
stránkách www.billa.cz, z te-
levizního spotu a také v mo-
bilní aplikaci.  (egi)

Sbírka potravin slaví 10 let 
na jaře se vybralo 438 tun zboží

RŮZNÉ

Řetězec BILLA zahajuje svou 
kampaň trvale snížených cen
BILLA trvale sníží po celém Česku ceny 
u vybraných výrobků. Zákazníci pocítí toto 
opatření u většiny základních potravin 
a spotřebního zboží. Řetězec bude o zlev-
něném zboží informovat v letácích, tele-
vizních spotech, na svých webových strán-
kách i v mobilní aplikaci.

Za 10 let se podařilo vybrat celkem 4 214 tun potravin, tedy 8,4 milionu porcí jídla, 
lidé darovali i 545 tun základních hygienických potřeb. Účinná pomoc prostřednictvím 
potravinových bank funguje i díky významné podpoře ze strany obchodních řetězců; 
jejich celková přímá pomoc potravinovým bankám dosud činí 198 milionů korun. 
Výsledkem jsou tisíce tun darovaných potravin a miliony porcí jídla pro potřebné. 
V letošní dubnové jarní Sbírce potravin se vybralo 438 tun zboží. Sklady potravinových 
bank se opět naplnily i díky darům od zákazníků. Kvůli rostoucím životním nákladům 
se stále zvyšuje počet lidí, kteří se dostali do tíživé životní situace. Sbírka potravin se 
konala ve více než 1500 prodejnách po celé ČR.

Sbírka potravin, jedna z nej-
větších charitativních akcí 
v České republice, se za de-
set let svého trvání stala 
velmi efektivním systémem 
darování potravin a základ-
ních hygienických potřeb. 
Díky průběžnému darování 
potravin obchodními řetěz-
ci mají navíc lidé v obtížné 
životní situaci jistotu, že se 
jim vždy dostane potřebné 
pomoci. Průběžně se také 
zintenzivňuje inanční a pro-
vozní podpora potravino-
vých bank ze strany obchod-
ních řetězců. 

„Za deset let se nám poda-
řilo vytvořit velmi efektivní 
systém, který zajišťuje zá-
sobování potravinami a zá-
kladní drogerií pro širokou 
skupinu lidí v nouzi, jejichž 
počet rok od roku narůstá. 
K bezproblémovému fun-
gování Sbírky potravin při-
spělo i ukotvení darování 
potravin v zákoně, inanč-
ní podpora ze strany státu 
a spolupráce potravinových 
bank a obchodních řetězců 
na zajištění základních po-
třeb sociálně slabým skupi-
nám obyvatel,“ uvedl Aleš 
Slavíček, předseda České fe-
derace potravinových bank, 
a dodal: „Posun v rámci 
Sbírky potravin dokládá její 
spuštění v on-line podobě, 
možnost darování drogistic-
kého zboží nebo zavedení 
jarního a podzimního kola. 
I z těchto důvodů zásadním 
způsobem narostl objem da-
rovaného zboží.“ 

V tíživé situaci 
se nachází stále víc lidí

Letošní jarní kolo celorepubli-
kové Sbírky potravin vyneslo 
v 1540 prodejnách 394 tun 
potravin, z nichž lze připravit 
až 788 000 porcí jídla. Zákaz-
níci rovněž přispěli 44 tunami 
základní drogerie a hygienic-
kých potřeb, které potravino-
vé banky lidem v nouzi také 
poskytují. Navíc až do 2. květ-
na mohou lidé darovat potra-
viny a drogerii rovněž pro-
střednictvím on-line nákupů.

„Z našich statistik vyplý-
vá, že počet lidí v nouzi se 
průběžně zvyšuje. Důvodem 
je přetrvávající stav způso-
bený vysokou mírou in lace 
a s tím souvisejícími vysoký-
mi cenami energií a dalších 
základních potřeb,“ uvedl 

Aleš Slavíček, a doplnil: 
„Všichni dárci si zaslou-
ží obrovské poděkování. 
Jasně totiž prokázali, že 
jim není lhostejný osud 
lidí nacházejících se v ob-
tížné životní situaci. Musím 
smeknout před dobrovolníky 
a všemi zaměstnanci jednot-
livých obchodů, a to za jejich 
ochotu a obětavost během ce-
lého sbírkového dne. Bez nich 
by celá akce rozhodně nešla 
realizovat.“

Sbírka potravin je jednou 
z největších charitativních 
akcí v České republice 

Darované zboží se nyní pře-
veze do skladů potravinových 
bank, odkud se následně bude 
distribuovat přes jednotlivé 
charitativní organizace i měs-

ta a obce všem potřebným. 
Cesta pomoci je tak krátká 
a na místo určení se dary do-
stanou ve chvíli, kdy budou 
potřeba.

„Jsem moc rád, že se do jar-
ního kola Sbírky potravin 
opět zapojily všechny velké 
obchodní řetězce včetně sítí 
drogérií. Chci moc poděkovat 
všem jejich zaměstnancům, 
kteří se podíleli na zdárném 
průběhu této velmi potřeb-
né akce. Opět se ukázalo, jak 
dobře funguje spolupráce 
mezi obchodními řetězci a po-
travinovými bankami a jak se 
nám každý rok daří systém 

darování potravin posilovat. 
Sbírka potravin, průběžné da-
rování potravin během celého 
roku i další podpora ze strany 
řetězců patří mezi významné 
nestátní pilíře pomoci oby-
vatelům v obtížné životní si-
tuaci,“ sdělil Tomáš Prouza, 
prezident Svazu obchodu 
a cestovního ruchu ČR.

Zúčastnily se všechny 
obchodní řetězce a nově 
i ty co jsou on-line.

Sbírka je určena pro rodi-
če samoživitele, pěstoun-

ské rodiny, hendikepované 
občany či lidi bez domova 
a pokrývá celou Českou 
republiku. Do Sbírky po-
travin se zapojily i on-line 
obchody Košík.cz, Rohlík.
cz a iTesco, kde mohli zá-
kazníci darovat potraviny 
a drogerii z pohodlí svého 
domova. K myšlence po-
moci lidem v nouzi se letos 
přihlásily obchodní řetězce 
Albert, Billa, COOP, Globus, 
Kaufland, Lidl, MAKRO, Pe-
nny Market, Tesco a sítě 
drogerií dm drogerie markt 
a ROSSMANN.

Sbírka potravin se od roku 
2019 koná vždy dvakrát roč-
ně, a to na jaře a na podzim. 
Je organizována Českou fe-
derací potravinových bank, 
Svazem obchodu a cestov-
ního ruchu ČR spolu s klí-
čovými obchodními řetězci 
působícími na českém trhu, 
Asociací společenské odpo-
vědnosti, Raben Logistics 
Czech a partnery z nezisko-
vého sektoru. Nad jarním ko-
lem Sbírky potravin převzali 
záštitu ministr zemědělství 
Zdeněk Nekula, ministr prá-
ce a sociálních věcí Marian 
Jurečka a Evropská federace 
potravinových bank.

(egi)

Tomáš Prouza je rád u těchto akcí, co svaz jím řízený spoluorganizuje

Hodí se i některé důležité zboží drogistické I děti se s rodiče účastnily a poslali potřebné věci kamarádům v nouzi


